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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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РУБАМ!

ІХ ПАЗІЦЫя

З-ЗА КРАТАЎ

НА СУВяЗІ – БЕРЛІН

РЭПРЭСІІ

СТАЛА ВяДОМА...

ПОЗДРАВЛяЕМ!

Куды глядзяць беларускія пагранічнікі?

Кожны дзясяты можа мець дачыненне да тэрарызму

Алесь Бяляцкі прарваў паштовую блакаду
Паўтара месяца знаходзяцца за кратамі праваабаронцы  

Алесь Бяляцкі, Валянцін Стэфановіч і Уладзімір Лабковіч.

Сацыял-дэмакраты  
з невялікай перавагай атрымалі перамогу  

над хрысціянскімі дэмакратамі
Папярэднія вынікі выбараў-2021 у параўнанні з 2017 годам

Партыя
Працэнт галасоў Колькасць мандатаў

2017 2021 2017 2021
ХДС/ХСС 32,9 24,1 246 196
СДПГ 20,5 25,7 153 206
Альтэрнатыва 12,6 10,3 94 83
СвДП 10,7 11,5 80 92
Левая партыя 9,2 4,9 69 39
Зялёныя 8,9 14,8 67 118
Іншыя 5,0 8,7 – 1 (SSW)

Па Беларусі пракацілася хваля 
затрыманняў завадчан і страйкамаўцаў 
з «Гродна Азота», Беларускага 
металургічнага завода, Беларускай чыгункі 
і «Нафтана».

Некалькі чалавек з «Гродна Азота» 
выпусцілі, але 13 чалавек затрымалі і 
змясцілі ў СІЗА КДБ і гомельскі СІЗА №3.

Папярэдне вядома, што ўсім ставіцца 
ў віну здзяйсненне дзеянняў, прадуглед-
жаных арт.356 Крымінальнага кодэкса 
(«здрада дзяржаве»). Таксама па АНТ 
паведамілі пра крымінальную справу за 
«стварэнне экстрэмісцкага фарміравання» 
(арт.361-1 КК). У адносінах да  
некаторых рабочых ідзе гаворка таксама 
пра іншыя артыкулы, напрыклад арт.357 
(«змова або іншыя дзеянні, здзейсненыя з 

мэтай захопу дзяржаўнай улады»).
Вось спіс затрыманых рабочых:
Сяргей ШЭЛЕСТ, былы апаратчык 

цэха «Аміяк-3», СІЗА КДБ;
Андрэй ПАГЕРЫЛА, былы слесар-

рамонтнік цэха «Аміяк-3», СІЗА КДБ;
Уладзімір ЖУРАЎКА, былы аператар 

ДПУ цэха «Аміяк-3», СІЗА КДБ;
Андрэй БАШАН, работнік цэха 

«Аміяк-3», СІЗА КДБ;
Валянцін ЦЕРАНЕВІЧ, памочнік 

майстра на заводзе «Хімвалакно» (які 
ўваходзіць у склад «Гродна Азота»), 
намеснік старшыні Беларускага незалеж-
нага прафсаюза «Гродна Азота»;

Вадзім ЯФІМЕНКА, супрацоўнік 
«Хімвалакна»;

Дзмітрый ЕЛІСЕЕЎ, супрацоўнік БМЗ, 

гомельскі СІЗА №3;
Святлана ЗЫЛЬ, былая супрацоўніца 

БМЗ, гомельскі СІЗА №3;
Аляксандр ГАШНІКАЎ, супрацоўнік 

БМЗ, СІЗА КДБ;
Сяргей ДЗЮБА, работнік Беларускай 

чыгункі, СІЗА КДБ;
Максім САКОВІЧ, старшы энергады-

спетчар Беларускай чыгункі, СІЗА КДБ;
Ганна АБЛАБ, работніца Беларускай 

чыгункі, СІЗА КДБ;
Аляксандр КАПШУЛЯ, былы 

юрысконсульт ААТ «Нафтан», завода 
«Палімір», СІЗА КДБ.

Праваабаронцы зазначаюць, што 
прыведзены спіс можа быць няпоўным. 
Магчыма, пакуль не вядома пра іншыя 
затрыманні ці вызваленні.

Валерый КАРБАЛЕВІЧ, палітолаг
Шпіёны на прадпрыемствах

Это престижная премия, которая вру-
чается за выдающиеся заслуги в защите 
прав человека.

Мария Колесникова получила награ-
ду за то, что рискнула своей безопасно-
стью ради более высокой цели – свобо-
ды Беларуси. Награду вручили на сессии 
ПАСЕ в Страсбурге. Вместо Маши пре-
мию получила ее сестра Татьяна Хомич.

– Эта награда – прямой сигнал для 
нас, белорусов: международное демокра-
тическое сообщество поддерживает нас, 
и мы находимся на правильном пути. С 
другой стороны, это прямой сигнал бело-
русским властям: международное сооб-
щество никогда не смирится с массовой 
жестокостью и нарушением прав челове-
ка в Беларуси.

У Нямеччыне змешаная выбарчая 
сістэма: дэпутатаў выбіраюць па партыйных 
спісах і ў акругах.
    Вынікі выбараў у акругах

СДПГ – 123
ХДС – 95
ХСС (у Баварыі) – 45
Альтэрнатыва – 17
Зялёныя – 16
Левыя – 3
Тлумачэнне. Левая партыя па партыйным 

спісе не адолела 5-працэнтны парог, 
аднак яна ўзяла тры мандаты ў акругах, 
і гэта дазваляе ёй атрымаць 39 крэслаў у 
Бундэстагу.

SSW, якая атрымала 1 мандат, – гэта 
Südschleswigsche Verein (па-дацку: Sydslesvigsk 
Forening), Паўднёвашлезвігскае аб’яднанне, 
арганізацыя дацкай меншасці ў Паўднёвым 
Шлезвігу.

І маленькі кур’ёз. Кандыдат ад Зялёных 
перамог у роднай акрузе Арміна Ляшэта, 
былога кандыдата ХДС на пасаду канцлера. 
Ужо раздаюцца галасы за адстаўку Ляшэта з 
пасады старшыні ХДС, а Маркуса Зёдэра – з 
пасады старшыні баварскага Хрысціянска-
сацыяльнага саюза. Але не ўсё так кепска: 
сацыял-дэмакраты не атрымалі рашучай 
перамогі, таму магчыма, што яны застануцца 
без партфеля канцлера.

Магчымыя кааліцыі
Разглядаюць дзве магчымыя ўрадавыя 

кааліцыі: чорна-зялёна-жоўтую (ХДС/
ХСС, Зялёныя, Свабодная дэмакратычная 
партыя) або чырвона-зялёна-жоўтую (СДПГ, 
Зялёныя, СвДП). Як жартуюць у Нямеччыне, 
караля робяць зялёныя і лібералы.

Анатоль СІДАРЭВІЧ, сябра Беларускай 
сацыял-дэмакратычный партыі (Грамада).

Грамадзянку Швейцарыі  
Наталлю Хершэ пераводзяць 

з калоніі ў турму

Наталля Хершэ на лаве падсудных. Мінск, 7 снежня 2020 года.

На мінулым тыдні суд Чыгуначнага 
раёна Гомеля разгледзеў справу «Аб пера-
водзе ў папраўчую ўстанову іншага 
тыпу і змяненні ўмоў рэжыму» для 
палітзняволенай грамадзянкі Швейцарыі 
Наталлі Хершэ. Паводле рашэння суддзі 
Мікалая Крупадзёрава, з калоніі яе павінны 
перавесці ў турму, дзе горшыя ўмовы 
ўтрымання.

Наталлю Хершэ затрымалі 19 верасня 
2020 года пасля жаночага маршу. У снежні 

яна атрымала 2,5 года калоніі агульнага 
рэжыму за сарваную з супрацоўніка АМАПа 
балаклаву.

За перыяд зняволення Хершэ пабывала ў 
штрафным ізалятары (ШЫЗА) і памяшканні 
камернага тыпу (ПКТ) за адмову шыць фор-
му для сілавікоў. І вось яе чакае ўжо турма, 
дзе камерная сістэма. Гэта значыць, што 
вязняў трымаюць у закрытых памяшканнях 
на працягу ўсяго дня з невялікім (гадзінным) 
выхадам на прагулку ў турэмны дворык.

Беларускае тэлеграмнае агенцтва (адзін з 
інфармацыйных рупараў улад) учора паведаміла: 
толькі за тыдзень зафіксаваны спробы выціснуць 
у Беларусь з Еўрапейскага Саюза больш за 150 груп 
мігрантаў. Паводле звестак старшыні Дзяржаўнага 
пагранічнага камітэта Анатоля Лапо, у агульнай 
колькасці гэта «недзе каля 2,3 тысячы чалавек».

Можаце ўявіць, што творыцца на беларускай мяжы, 
калі толькі за адзін тыдзень праз яе незаконна «праш-
мыгнула» столькі мігрантаў?! Ці ж не ў прахадны двор 
яна ператварылася? І ці трэба здзіўляцца, што тыя ж 
польскія, літоўскія ці латвійскія памежнікі спыняюць 
мігрантаў, якія з’яўляюцца з нашага боку, і выціскаюць 
назад у Беларусь?

Канфлікт знікне, калі нашы пагранічнікі паста-
вяць заслон на шляху мігрантаў. А калі гэтага няма, 
то і ўзнікаюць пытанні: куды глядзяць беларускія 
пагранічнікі, чаму яны не займаюцца стрыманнем 
тых, хто незаконна парушае межы нашай краіны?

Пётр КРАЎЦОЎ.
Польскія сілы бяспекі ахоўваюць мігрантаў у прыгранічнай зоне з Беларуссю.  
Верасень 2021 года. Фота АР.

«Са жніўня было 9400 спроб нелегаль-
на перасекчы беларуска-польскую мяжу», 
– пра гэта заявіў на ўчарашняй прэс-
канферэнцыі кіраўнік Міністэрства 
ўнутраных спраў Марыюш Каміньскі. 
Паводле слоў міністра, 8200 спроб былі 

спынены, 1200 чалавек затрыманы. У 
большасці з іх няма дакументаў, кожны 
дзясяты, як сцвярджаецца, можа мець 
дачыненне да тэрарыстычных структур.

На дадзены момант польскія спец-
службы праверылі 200 мігрантаў, 50 з 

іх бралі ўдзел у баявых дзеяннях.
Паводле лічбаў МУС Польшчы мож-

на судзіць, колькі нелегальных мігрантаў 
можа быць на тэрыторыі Беларусі. 
Таксама яны спрабуюць трапіць у 
Еўрасаюз праз Літву і Латвію.

За краты кінулі як мінімум 13 рабочых

БЛІЦ-КАМЕНТАРЫЙ

Ну вось, дачакаліся. Захад завербаваў на 
беларускіх прадпрыемствах агентаў, якія пера-
даюць шпіёнскую інфармацыю. Хутка пачнец-
ца пошук шпіёнаў у калгасах, якія па заданні 
заходніх разведак атручваюць калгасную жывёлу. 
Усё, як у 1930-я гады.

Ці ёсць у гэтай кампаніі затрыманняў 
актывістаў рабочага руху рацыянальны складнік?

Магчыма, што ўлады напужаны заклікамі 

некаторых замежных беларускіх арганізацый да 
страйку. Ва ўмовах адсутнасці зваротнай сувязі 
з грамадствам яны дрэнна разумеюць, што адбы-
ваецца ў краіне, у прыватнасці на прадпрыем-
ствах. А ў страху вочы вялікія. Таму рэакцыя на 
заклікі да страйку аказалася стандартнай: хапаць 
усіх неблаганадзейных. А заадно пад выглядам 
выкарчоўвання шпіёнскіх гнёздаў дабіць неза-
лежныя прафсаюзы.

Пасля ператрусаў, допытаў і 
некалькіх сутак у ізалятары часо-
вага ўтрымання праваабаронцаў 
перавялі ў СІЗА на Валадарскага, 
дзе яны знаходзяцца і зараз.

– У нашай перапісцы адбыўся 
пэўны прарыў, – паведаміла 
«Народнай Волі» Наталля 
Пінчук, жонка Алеся Бяляцкага. 
– Ад мужа прыйшоў ліст, з 
якога бачна, што ён таксама 
атрымаў маё паштовае пасланне. 
Усе астатнія мае лісты, відаць, 

блакіраваліся, бо рэакцыі на іх 
не было. Я ўжо ўвогуле згубіла 
надзею, што Алесь можа ад мяне 
нешта атрымаць, таму выкары-
стала магчымасць даслаць яму 
ліст праз інтэрнэт-пошту. І гэта 
спрацавала. Зараз Алесь даклад-
на напісаў, што атрымаў ліст, і ў 
звязку з гэтым былі яго пэўныя 
думкі і развагі.

– Калі не сакрэт, пра што 
піша вам Алесь?

– Піша пра нейкія агульныя 

бытавыя рэчы. Ён не першы раз 
знаходзіцца за кратамі, таму 
не горш за турэмных цэнзараў 

ведае, што можна пісаць, а што 
не варта.

Як быццам у яго ўсё нармаль-
на, на здароўе не скардзіцца, мае 
магчымасць кнігі чытаць. Але 
хто ведае, як там насамрэч…

– Пра справу нічога не вядо-
ма?

– Адвакаты знаходзяцца пад 
падпіскай аб неразгалошванні, 
таму не могуць абсалютна нічога 
сказаць.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

Мария Колесникова – лауреат 
премии имени Вацлава Гавела
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ШТО ХВАЛЮЕ… 

ЧАРГОВАЯ ХВАЛЯ ПАНДЭМІІ НАКРЫВАЕ БЕЛАРУСЬ
ПАЗІЦЫя

АКТУАЛЬНЫЙ ВОПРОС

У медыцыне не павінна быць хлусні
Пра віцебскага рэаніматолага Уладзіміра Мартава цяпер, здаецца, ведае ўся Беларусь.  

Ён, будучы загадчыкам аддзялення бальніцы, адкрыта стаў гаварыць пра цяжкую сітуацыю,  
якая склалася ў нашай краіне. Менавіта ад яго грамадскасць даведалася пра аварыю  

на кіслароднай станцыі гарадской клінікі.

Как получить 
«сверхчеловеческий» 

иммунитет
Ученые из Великобритании назвали способ получения «сверх-

человеческого» иммунитета. Они подчеркнули, что после пере-
несенного коронавируса следует вакцинироваться, тогда защита 
будет намного сильнее, чем после прививки или болезни по 
отдельности, пишет The Telegraph.

Исследователи выяснили, что COVID-19 в комплексе с последу-
ющими двумя дозами вакцин Pfizer или Moderna дают организму 
огромное количество «гибких» антител, которые в дальнейшем 
реагируют даже на мутировавшие варианты.

Вирусолог из Рокфеллеровского университета Пол Бьениас 
утверждает, что антитела у испытуемых с гибридным иммуни-
тетом могут нейтрализовать все шесть штаммов коронавируса, 
в том числе дельту и бету. Также защита организма побеждает 
искусственно созданный в лаборатории вирус, против которого 
бессилен иммунитет только переболевших или только привитых.

«Исходя из этих выводов, можно сказать, что иммунная система 
со временем получит преимущество перед вирусом. Если нам повезет, 
со временем SARS-CoV-2 попадет в категорию вирусов, из-за которых 
появляется лишь легкая простуда», – заключил ученый.

Можно ли заразиться COVID-19 через наличные деньги?

В Израиле создали лекарство, 
способное вылечить от COVID-19 

в течение трех дней
Группа израильских ученых заявила, что лекарство оказывает 

прямое противовирусное действие на коронавирус. По их словам, 
оно может вылечить пациента всего за несколько дней.

Об этом пишет The Jerusalem Post.
Компания Code Pharma, штаб-квартира которой находится в 

Нидерландах, но имеет свой отдел исследований и разработок в Израиле, 
недавно завершила первую фазу испытаний препарата «Кодивир».

Вторая фаза испытаний, в которой примут участие около 150 
пациентов и которое, как ожидается, начнется в следующем меся-
це, пройдет в Испании, Бразилии и Южной Африке. По словам 
генерального директора Code Pharma Зайона Айни, цель состоит 
в том, чтобы завершить испытание в течение примерно трех-шести 
месяцев, а затем подать заявку на разрешение применять препарат 
в экстренных случаях.

Во время первой фазы в исследовании приняли участие двенад-
цать пациентов в возрасте от 18 до 60 лет с коронавирусом легкой 
и средней степени тяжести. Пациенты получали по две инъекции в 
день в течение 10 дней.

Профессор Шломо Мааян, руководитель отделения инфекцион-
ных заболеваний в медицинском центре «Барзилай», сказал, что у 
пяти пациентов во время лечения наблюдалось очень сильное сни-
жение вирусной нагрузки. «Кодивир» значительно подавлял репли-
кацию вируса у всех пациентов. Эффект был замечен уже через три 
дня после начала лечения.

«Кодивир» основан на коротком пептиде из 16 аминокислот, 
полученном из интегразы ВИЧ-1. Впервые его обнаружили исследо-
ватели из Еврейского университета в Иерусалиме, которые до сих 
пор работают в компании.

З усіх школьных падручнікаў най-
больш не шанцуе падручнікам па гісторыі 
Беларусі – іх ледзь не штогод перапісваюць 
у адпаведнасці з найноўшымі палітычнымі 
ўстаноўкамі. А яны змяняюцца, як кар-
ты ў руках шулера. То афіцыйны Мінск 
з Еўропай шматвектарна сябруе, то ледзь 
не абвяшчае вайну калектыўнаму Захаду. 
То ўлада лічыць БНР паўнапраўнай 
папярэдніцай БССР і РБ, то залічвае 
бээнэраўскі сцяг у экстрэмісцкія сімвалы. 
То яна ў Курапатах помнік ахвярам 
сталінскага тэрору ставіць, то раптам 
збіраецца паставіць помнік Сталіну…

І ўсё гэта ў той ці іншай меры павінна 
знайсці сваё адлюстраванне ў тых самых 
падручніках. З гэтым ледзь спраўляюцца 
выбраныя Міністэрствам адукацыі 
гісторыкі, даводзіцца арганізоўваць цэлыя 
аўтарскія брыгады. Вось і выдадзены 
сёлета падручнік па гісторыі для 11 класа 
пісалі ажно шасцёра – Наталля Барабаш, 
Аляксандр Корзюк, Віталь Ёцюс, Павел 
Мацюш і Андрэй Салаўянаў. А вядома – 
дзе нянек многа, там дзіця бязнога.

Адразу кідаецца ў вочы, што новы 
падручнік мае на мэце надзённую з 
гледзішча ўлады задачу – дыскрэдыта-
ваць у вачах школьнікаў бел-чырвона-белы 
сцяг і лозунг «Жыве Беларусь!». Адкрывае 
адзінаццацікласнік, напрыклад, раздзел 
пра вайну і са здзіўленнем даведваецца, 
што лозунг «Жыве Беларусь!» – гэта ана-
лаг нацысцкага вітання «Хайль Гітлер!». 
Аналаг – ні больш ні менш! Няўжо не  
разумеюць аўтары, што гэта сцвярджэнне, з 
якога боку – лінгвістычнага ці гістарычнага 

– ні зірні, поўная бязглуздзіца? Гэткаму 
«аналагу» радуецца хіба сам фюрэр-людаед, 
зігуючы чарцям з кіпячай смалы ў пекле. 
Як не можа не радавацца і таму, што ў 
памятным для яго Беларусландзе ў народ-
ных школах (як пішацца ў падручніку) 
дзеці, аказваецца, вывучалі яго біяграфію.

Помніцца, я спецыяльна апытваў 
трох знаёмых навукоўцаў, якія вучыліся 
ў такіх школах, – члена-карэспандэн-
та НАН Беларусі Алега Лойку, доктара 
філалагічных навук Арсеня Ліса і канды-
дата філасофіі Міхаіла Іоську (іх сведчанні 
апублікаваны ў «Народнай Волі» за 3 верас-
ня 2019 года). Ніякіх біяграфій Гітлера 
яны не вывучалі! Пра тое ж піша гісторык 
Юрый Туронак у сваёй аўтарытэтнай пра-
цы «Беларусь пад нямецкай акупацыяй». 
А падручнік даводзіць: вывучалі. Тут ужо 
і Гебельс у суседнім катле цешыцца: ёсць 
каму і ў ХХІ стагоддзі міфы пра тысячага-
довы Рэйх сачыняць.

Далей аўтары падручніка на поўным 
сур’ёзе даводзяць, што бел-чырвона-
белы сцяг і «Пагоня» былі неад’емнымі 
атрыбутамі пры знішчэнні яўрэяў у гета 
і пры спальванні беларускіх вёсак. Такой 
бяды, што гісторыя Халакосту (а яна 
даўно напісана) такіх фактаў не фіксуе. 
Такой бяды, што не знойдзена ніводнага 
(ніводнага!) сведчання пра знішчэнне 
нашых незлічоных хатыняў пад сцягам, пад 
якім прыносіў прысягу першы прэзідэнт 
Беларусі. Не знойдзена ні ў архівах, ні 
ў тых гімалаях літаратуры пра Вялікую 
Айчынную вайну, якія ёсць у нашых 
бібліятэках. Дык на чым аўтары падручніка 

грунтуюць сваё галаслоўнае сцвярджэнне? 
І Мінадукацыі хоча, каб гэтыя сцвярджэнні 
старшакласнікі прынялі на веру?

А як ім прыняць на веру адсутнасць у 
падручніку звестак аб ГУЛАГу? Яго што, не 
было ў СССР? Вось у Заходняй Беларусі пры 
паляках, як сцвярджаюць аўтары, дзейнічалі 
ажно 19 турмаў, а «архіпелаг ГУЛАГ», 
праз які прайшлі мільёны, як выгля-
дае, прыдумаў Салжаніцын. Палітычныя 
рэпрэсіі ў падручніку, праўда, згадва-
юцца, але аўтары пішуць пра той час так, 
нібы на іх ужо кінуў цень будучы помнік 
генералісімусу: «Руководство Компартии во 
главе с В.И.Сталиным взяло курс на форси-
рованную индустриализацию промышленно-
сти и коллективизацию сельского хозяйства. 
Это потребовало мобилизации усилий насе-
ления всей страны и абсолютной поддерж-
ки государственной политики. Развернулась 
борьба с противниками политического курса. 
Среди репрессированных были те, кто вел 
контрреволюционную деятельность, зани-
мался вредительством, участвовал в анти-
советстких восстаниях». Фармулёўкі – як з 
перадавіцы «Правды» ўзору 1937 года. Ці з 
нядобрай памяці «Кароткага курса ВКП(Б)».

А як старшакласнікам ставіцца да 
фармулёўкі, што «распад СССР – найбуй-
нейшая геапалітычная катастрофа ХХ 
стагоддзя»? Разважаючы лагічна, тады 
і з’яўленне на яго месцы 15 незалежных 
дзяржаў – таксама катастрофа. У тым ліку 
і з’яўленне Рэспублікі Беларусь. Ну проста 
самаедства нейкае. І на такім самаедна-
палітычным вінегрэце Мінадукацыі 
хоча выгадаваць патрыётаў Беларусі? 

Улічыўшы яшчэ і той факт, што гісторыю 
Беларусі беларускія школьнікі (нават у 
беларускамоўных школах!) вымушаны 
вывучаць па-руску.

За гэта – асаблівы «дзякуй» міністру 
адукацыі Ігару Карпенку. Нават у часы 
Савецкага Саюза, калі ўсім кіравала любімая 
ім камуністычная партыя, да такой непры-
хаванай русіфікацыі школьнай адукацыі не 
даходзіла. Напрыклад, аўтар гэтых радкоў 
вывучаў гісторыю Беларусі па падручніку, 
адным з аўтараў якога быў сумна вядо-
мы Лаўрэнцій Абэцэдарскі. Фальсіфікатар 
яшчэ той. Асветніцу Еўфрасінню Полацкую 
называў не іначай як цемрашалкай. Але 
падручнік быў на беларускай мове.

Вывучаць гісторыю Беларусі па-руску 
– гэта як вывучаць беларускую літаратуру 
ў перакладах. Паспрабуйце пачытаць 
«Новую зямлю» ці «Бандароўну» па-руску 
– ні смаку, ні ўражання, ні суперажыван-
ня. Эрзац нейкі. Так і з гісторыяй. Увесь 
патрыятычны складнік, закладзены ў 
сам прадмет, размываецца чужамоўем і 
зводзіцца на нішто.

А як юным чытачам «Истории Беларуси» 
для 11 класа ўцяміць, хто быў першым 
кіраўніком незалежнай Беларусі? Пра 
Станіслава Шушкевіча ў падручніку – ні 
слова. У адпаведным раздзеле адразу – два 
партрэты Лукашэнкі. Дык хто ад імя Беларусі 
Віскулёўскія пагадненні падпісаў – ён? Ці рага-
ты белавежскі зубр? Сеў за стол з Ельцыным і 
Краўчуком і падмахнуў капытом...

Кажучы на мове падручніка, вопиюще 
адсутнічае ў ім не толькі Шушкевіч. Скажам, 
няма там першага беларускага лаўрэата 

Нобелеўскай прэміі Святланы Алексіевіч. 
Увогуле, у раздзеле «Сучасная літаратура» не 
названа ніводнага імя! Мастакоў на суседняй 
старонцы – цэлы ўзвод, а пісьменнікаў – 
няма. Вымерлі, як маманты.

Дарэчы, і з пісьменнікамі раней-
шых эпох у падручніку – яўны перакос. 
Партрэтна прысутнічае Пятрусь Броўка, 
але няма Васіля Быкава. Ёсць Цётка, а 
адсутнічае Якуб Колас.

А найбольш дзіўна прадстаўлена 
беларускае кіно. Вы думаеце – кадрамі з 
пташукоўскага «Знаку бяды» ці тураўскіх 
«Людзей на балоце»? Зусім не. Кадрам з 
«Прыгодаў Бураціна»! Галоўны беларускі 
кінагерой – Бураціна! Брава, аўтары!

Ваш падручнік яшчэ дапрацоўваць і 
дапрацоўваць, а ён выдадзены накладам 
ажно 112.000 асобнікаў і адпраўлены ў 
школы. Гэта ж колькі бюджэтных грошай 
зглумлена!..

Ідэйны натхняльнік новага падручніка 
Ігар Марзалюк нядаўна на старонках 
«СБ» расхваліў яго да нябёс і нечакана 
падагульніў: «В том, что минимальное 
число школьников и студентов было на 
улицах в те дни (маецца на ўвазе жнівень 
2020-га – М.С.) – это заслуга в том числе и 
гуманитарного образования Беларуси».

Тут ён відавочна даў маху. Большую 
частку масавых пратэстных шэсцяў скла-
дала якраз моладзь, якой абрыдла жыць у 
штодзённай афіцыйнай хлусні. На жаль, 
новы падручнік гісторыі выплюхвае на 
галовы школьнікаў яе дадатковую порцыю. 
Вынік прадугледзець нескладана…

Міхась СКОБЛА.

НЕЛЬГА МАЎЧАЦЬ!

Бураціна замест Шушкевіча

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

СЕНСАЦИя

Как долго коронавирусы остаются заразны-
ми на банкнотах и монетах? Можно ли заразить-
ся при контакте с наличными деньгами? Эксперты 
Европейского центрального банка в сотрудничестве 
с отделом медицинской и молекулярной вирусоло-
гии Рурского университета Бохума хотели прояс-
нить этот вопрос, пишет healthinfo.ua.

Исследователи во главе с профессором Эйке 
Штайнманном и доктором Даниэлем Тодтом разра-
ботали метод специально для проверки того, сколько 
инфекционных вирусных частиц может быть пере-
несено из наличных денег на кожу в реальных усло-
виях.

Вывод: в реальных условиях риск заразиться 

SARS-CoV-2 через контакт с деньгами очень низок. 
Исследование опубликовано в журнале iScienceс 26 
июля 2021 года.

Вирусы на банкнотах и монетах
Чтобы выяснить, как долго SARS-CoV-2 сохраняет-

ся на монетах и банкнотах, исследователи обрабатыва-
ли различные монеты и банкноты растворами вирусов 
разной концентрации и в течение нескольких дней 
наблюдали, как долго инфекционный вирус еще можно 
было обнаружить. Поверхность из нержавеющей стали 
в каждом случае служила контролем.

Результаты обнадеживают: хотя инфекционный 
вирус всё еще присутствовал на поверхности из 
нержавеющей стали через семь дней, на банкноте 

10 евро ему потребовалось всего три дня, чтобы 
полностью исчезнуть. Для монет номиналом 10 цен-
тов, 1 евро и 5 центов через шесть дней, два дня и 
один час соответственно не было обнаружено виру-
са. «Быстрое исчезновение на 5-центовой монете обу-
словлено тем, что она сделана из меди, на которую 
вирусы, как известно, менее устойчивы», – объясняет 
Дэниел Тодт.

Заражение через аэрозоли или капли
Это наблюдение согласуется с результатами дру-

гих исследований, которые показывают, что в пода-
вляющем большинстве случаев заражение проис-
ходит через аэрозоли или капли. Инфекции мазка 
через поверхность практически отсутствуют.

З-за сваёй прынцыповай пазіцыі Уладзімір згубіў пасаду, з ім не працягнулі 
кантракт. Але ён не здаўся, не стаў поўзаць на каленях перад высокім 
начальствам і прасіць, каб яго пакінулі на рабоце ў бальніцы. Пакуль ён 
беспрацоўны, жыве ў асноўным на лецішчы, спрабуе апісаць падзеі, якія 
адбываліся ў яго на вачах у апошнія паўтара-два гады.

У адным з нядаўніх інтэрв’ю Уладзімір Мартаў на пытанне «А ці верыце 
вы ў афіцыйныя дадзеныя па кавіду, якія публікуюцца штодня?» адказаў 
так:

– Не, гэта нават несур’ёзна абмяркоўваць. Гэта не мае дачынення да 
рэальнасці. Я не магу казаць пра сённяшні дзень, але падчас маёй працы 
былі эпізоды, калі ў нашай бальніцы памерлі 7 чалавек за адно дзяжурства. 
І ў калег у суседняй бальніцы таксама памерлі сямёра. І гэта толькі Віцебск! 
А афіцыйная статыстыка мне кажа: памерлі 7 чалавек па ўсёй Беларусі. 
Выглядае проста смешна.

Другі момант яшчэ больш цікавы. Калі падчас першай хвалі захварэлі мае 
родныя і да іх прыходзілі з паліклінікі, то было забаронена браць мазкі амбу-
латорна. Пасля, калі прызнавалі, што ёсць ачаг, прыходзілі ўжо экіпіраваныя, 
рабілі мазкі толькі тады.

А калі не бярэш мазок – няма выпадку кавіду. Можна не ўлічваць і можна не 
плаціць (медработнікам. – Рэд.).

Што і казаць, мае Уладзімір Мартаў рацыю, калі з трывогай выказвае свае 
думкі. Дарэчы, «Народная Воля» не аднойчы ўзнімала пытанне наконт таго, 
якую сумніўную статыстыку, звязаную з каранавірусам, падае Міністэрства 
аховы здароўя. Так, паводле меркаванняў многіх беларусаў, ашуканства ідзе 
на дзяржаўным узроўні. Не трэба хваробу заганяць усё глыбей і глыбей, ці не 
лепш абнародаваць не хлуслівую, а праўдзівую інфармацыю. У цывілізаваных 
еўрапейскіх краінах кожны дзень па тэлебачанні транслююць звесткі аб 
захворванні на каранавірус па кожным рэгіёне, кожным горадзе. Такая 
падрабязная інфармацыя дае ўяўленне, дзе небяспека заражэння большая, а 

дзе меншая. У адпаведнасці з рэальнай інфармацыяй медыцынскія службы, 
дзяржаўныя ўстановы і прымаюць тыя ці іншыя захады да выпраўлення 
сітуацыі.

У апошнія дні чарговая хваля пандэміі нагадала пра сябе. І вось ужо вядома, 
што за суткі ад каранавіруса ў нашай краіне паміраюць не 7 і не 9 чалавек, а, 
лічы, амаль у два разы больш. І высокім чыноўнікам не трэба балюча рэагаваць 
на крытыку з боку такіх прынцыповых прафесіяналаў, як Уладзімір Мартаў, а, 
наадварот, уключаць іх у цяжкую работу па спыненні страшнай пандэміі.

Станіслаў КУЧЫНСКІ.
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СІТУАЦЫя

Долларовое 
бегство

Белорусы продолжают массово опустошать валютные 
счета в банках. За год с депозитов вынесли не менее 2 мил-
лиардов долларов в эквиваленте. Масштабный исход из 
банковской системы связывают с политическим и экономи-
ческим кризисом, толчок которому дали события августа 
прошлого года, вызвавшие недоверие вкладчиков к любым 
государственным институтам. Но Нацбанк надеялся, что 
ситуация вскоре стабилизируется. Не получилось. С начала 
2021-го за восемь месяцев валютные вклады физических лиц 
в банковской системе сократились еще на 13%, или на 764,8 
миллиона долларов, в том числе на срочных депозитах – на 
745 миллионов, или на 16,1%. В срочном секторе общая сум-
ма депозитов составляет 3,9 миллиарда долларов, тогда как 6 
лет назад было 7,8 миллиарда.

Не доверяя горемычному белорусскому рублю, который 
пережил столько инфляционных всплесков и девальвацион-
ных обвалов, белорусы, вкладывая деньги в банки, традици-
онно отдавали предпочтение валюте. Пиковая доля валютных 
сбережений сложилась в конце 1998 года – 87%. Понятно, что 
Нацбанк стал всё усиленнее проводить политику дедоллариза-
ции: надо было как-то отвадить соотечественников от нездоро-
вого интереса к чужой валюте. Главный регулятор «втопил в 
пол» депозитные ставки по срочным вкладам. По безотзывным 
долгосрочным вкладам они достигали максимум 2–2,5% годо-
вых на фоне растущих ставок по рублевым депозитам, кото-
рые стали заведомо значительно выгоднее. Народ недоумевал: 
почему государство занимает на еврорынке в виде облигаций 
деньги под 6–7% годовых, то есть в разы дороже, чем у своих 
граждан? Но лед тронулся. В банках уже находилось не 3/4 
валютных вкладов от физических лиц, как раньше, а 2/3 к 
1/3 рублевых. Ведь в нормальной экономике большая часть в 
денежном обращении должна приходиться на национальную 
валюту. А в Беларуси более 60% денежной массы приходилось 
на валютную составляющую.

Но нет худа без добра. Доллар, с которым 20 лет неустан-
но боролся Нацбанк, стал сдаваться. В августе текущего 
года удельный вес депозитов населения в банковской систе-
ме снизился до 58%. Сравните с 87% в 1998 году. Прогресс 
девалютизации налицо. Только дедолларизация произошла 
чисто по-белорусски: нет валюты – нет проблемы. Все, или 
почти все, валютные миллиарды, которые уплыли из бан-
ковской системы, осели на руках у населения. Оно не соблаз-
нилось даже сверхдоходными рублевыми вкладами. Как 
показывает статистика, с начала года не растут и рублевые 
депозиты физических лиц. Разве что за счет начисляемых 
процентов. Следовательно, валюта, осевшая, как юморит 
народ, в банках стеклянных, в чулках и под матрасом, не 
работает на экономику. Не работает, прежде всего, в виде 
валютных кредитов, в которых остро нуждаются предпри-
ятия. Кстати, примерно так же вели себя с валютой в банках 
и вкладчики – юридические лица.

Несмотря на жесткую денежно-кредитную политику 
Нацбанка, который ограничивает рублевую массу в обраще-
нии и стабилизировал тем самым валютный курс белорусского 
рубля, деньги что в валюте, что в рублях люди по большому 
счету не возвращают в банки, надо понимать, по принципи-
альным соображениям. Естественно, чтобы как-то вернуть 
валютных вкладчиков в банки, главный регулятор стал менять 
свою депозитную политику. Концепция изменилась диаме-
трально – теперь банкам очень нужна валюта. Нацбанк отме-
нил ограничения на рост валютных вкладов, и депозитные 
ставки начали интенсивно расти. С мизерных 0,5–1,5% до 3,45% 
по безотзывным вкладам в среднем по банковской системе. В 
отдельных банках по таким вкладам, возможно, уже предла-
гают и по 4–5% годовых. Но пока роста на валютных счетах не 
наблюдается. Хотя бы затормозить отток валютных депозитов. 
Совет, который хочется дать главному регулятору и банкам: 
надо поднимать депозитные ставки еще выше. Поведенческие 
финансы – наука тонкая. Некоторые белорусы тогда, может, и 
соблазнятся, но другие – «ни в жисть». По тем самым принци-
пиальным соображениям.

Поскольку банки кредитуют клиентов за счет привле-
ченного капитала, то есть за счет средств вкладчиков, кре-
дитные проценты зависят от того, за какую цену кредитные 
учреждения привлекают сбережения населения и накопле-
ния предприятий. Разница между кредитными и депозит-
ными процентами, иначе говоря, процентная маржа, идет 
в доход банкам. Повышая депозитные проценты, банки 
вынуждены повышать и кредитные. Естественно, встает 
вопрос: под какие проценты клиенты банков, прежде всего 
предприятия, могут «потянуть» валютные кредиты? Пока 
банки повышают стоимость валютных кредитов в меньшей 
степени, чем поднимают проценты по валютным депозитам. 
Пока они сознательно идут на снижение маржи и своих 
доходов. Думается, на эти жертвы им придется идти и даль-
ше. Между прочим, рентабельность банковских услуг всегда 
была раза в два выше, чем рентабельность продукции пред-
приятий реального сектора белорусской экономики.

И так, долларизация депозитов населения, как того 
желали денежные власти, действительно уменьшается. 
Угрожающе уменьшается. Общая сумма денег населения 
Беларуси, размещенных в банках, вместо того чтобы расти, 
как во всех странах, падает: в августе среднемесячное ее 
значение составило 8,4 миллиарда долларов в эквиваленте. 
Еще 1,5 года назад, перед всеми «ковидными» и полити-
ческим кризисами, эта сумма была свыше 11 миллиардов. 
Действительно, Беларусь уникальное государство, только в 
каком смысле – вот вопрос.

     НЕЗАВИСИМАя ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор, 
доктор экономических наук

Адметнасцю журналісцкай працы апошнім 
часам з’яўляецца тое, што пры падрыхтоўцы 
матэрыялу людзі, якія пагаджаюцца размаўляць, 
даволі часта ставяць умову: не называць 
прозвішчаў. І гэта ў лепшым выпадку, большасць 
наогул адмаўляецца гаварыць з журналістам.

Пішуць шмат, а работнікі 
гавораць мала

У СМІ час ад часу з’яўляецца інфармацыя 
аб тых ці іншых праблемах на прадпрыемстве 
«Гродна Азот». Былі звесткі, што, каб абысці 
санкцыі, пачалі маскіраваць прадукцыю пад 
іншыя маркі і таму падобнае. Паведамлялася, 
што работнікі пачалі заўважаць недахоп 
фінансавых сродкаў на мадэрнізацыю састарэ-
лага абсталявання.

2 верасня на пераходным конусе пад’ёмнай 
трубы 12-га рада печы рыформінгу была 
выяўлена расколіна, адбыўся выхад газу. Гэта 
інфармацыя многіх напалохала, паколькі 
тэхнічныя службы пасля ўсебаковага аналізу 
прынялі рашэнне аб далейшай эксплуатацыі 
абсталявання пры выкананні дадатковых мер 
бяспекі і кантролю. Зрэшты, заводская шматты-
ражка паведаміла, што праз тыдзень заплана-
вана спыненне цэху і тады адбудзецца рамонт 
дэфектнага вузла. Так і сталася, дзякуючы Богу 
без усякіх аварый.

Рабочыя даволі спакойна аб гэтым гавораць. 
Так, Аляксандр (прозвішча прасіў не называць) 
заўважыў, што на прадпрыемстве такія рэчы 
вельмі дасканала абследуюцца спецыялістамі:

– Я хоць і працую ў іншым цэху, але 
разумею, што адбылося. Калі пасля абследаван-
ня спецыялісты вырашылі, што тыдзень да 
спынення цэх можа працаваць, то, хутчэй за 
ўсё, так і ёсць. Там усё вельмі строга, кожная 
праверка заносіцца ў адмысловы журнал, абы-
чаго людзі туды не пішуць.

Слесар-рамонтнік Дзмітрый Заблоцкі, цяпер 
ужо былы работнік «Гродна Азота» (яму не 
працягнулі кантракт), з горыччу заўважае, што, 
на жаль, высакакласных рамонтнікаў на прад-
прыемстве становіцца ўсё менш:

– У мяне больш за 10 гадоў стажу, маю высо-
кую кваліфікацыю, на Дошцы гонару вісеў мой 
партрэт, але гэта аказалася не галоўным – 
звольнілі. Яны што хочуць, тое і робяць. Зараз 
у брыгаду набралі шэсць маладых хлопцаў, якія 
ўвосень ідуць у войска. А рамонты на прадпры-
емстве складаныя, і хтосьці павінен іх рабіць.

Дзмітрый распавёў, што пасля падзей 
мінулага года некаторыя з яго калег, таксама 
высакакласныя спецыялісты, вымушаны былі 
з’ехаць з сем’ямі за мяжу і працуюць зараз там.

У кожным цэху свая атмасфера
Разважаючы аб агульнай сітуацыі на прадпры-

емстве і адносінах рабочых з адміністрацыяй, 
мой папярэдні суразмоўца Аляксандр заўважае: 
у кожным цэху свая атмасфера, усё залежыць ад 
кіраўніцтва. Напрыклад, у іх цэху і начальнік, і 
кіраўнікі змен былі на баку рабочых, калі тыя 
выходзілі на страйк. Хоць і не афішавалі гэтага, 

але не прымушалі нікога падпісваць рознага 
кшталту паперы супраць увядзення санкцый. 
Нават хадзілі ў адміністрацыю і заступаліся 
за тых, з кім не працягвалі кантракт пасля 
забастоўкі 2020 года. Праўда, прызнае мой 
суразмоўца, такая атмасфера не ў кожным цэху.

Апошнім часам, заўважае Аляксандр, 
змянілася стаўленне і з боку адміністрацыі прад-
прыемства. У прыватнасці, гаворыць рабочы, 
перасталі распаўсюджваць агітацыйныя ўлёткі, 
не развешваюць новых загадаў наконт узмацнен-
ня дысцыпліны, прыпыніліся звальненні, якія 
пасля мінулагодняга верасня былі масавымі.

– Апошнім часам і яны сцішыліся, – кажа 
Аляксандр. – Убачылі, колькі страцілі адмыслоўцаў 
з 10-, 15-гадовым досведам. Звольнілі высакакласных 
спецыялістаў, а замяніць іх няма кім. Некаторым 
жа нават пасылалі лісты з просьбай вярнуцца. А 
напачатку і слухаць нікога не хацелі.

Іншы рабочы, Мікалай, разважае пра заробкі 
на прадпрыемстве. Ён працуе на шкоднай 
вытворчасці і кажа, што ў Расіі на падобных 
прадпрыемствах заробкі больш высокія.

– Канечне, адносна таго, што атрымліваюць 
іншыя, гэта нібыта і нямала, – гаворыць 
Мікалай. – Мы маем па 1200–1500 рублёў – у 
Гродне цяжка знайсці працу з такім заробкам. 
Але калі паглядзець, як растуць кошты на пра-
дукты, лекі, паслугі, то нашы грошы – гэта 
толькі каб пражыць месяц сям’ёй.

Планавыя рамонты пакуль 
праводзяцца, але...

Аб умовах працы і састарэлым абсталяванні 
разважае кіраўнік Незалежнага прафсаюза 
Андрэй Ханевіч. Паводле яго слоў, абсталяванне 
на прадпрыемстве насамрэч састарэлае, але плана-
выя рамонты пакуль праводзяцца. Няма і праблем 
з патрэбнымі дэталямі, бо іх закупілі зараней:

– Да планавых рамонтаў, як правіла, рых-
туюцца загадзя. Пытанне – што будзе потым. 
Санкцыі пачынаюць дзейнічаць, і запасныя 
дэталі, вузлы наўрад ці ўдасца набываць у 
Еўропе. А кітайскія запчасткі, як усім вядома, 
маюць іншую якасць.

А вось спадар Заблоцкі ўпэўнены, што да 
рамонту адміністрацыя падыходзіла неналеж-
ным чынам: у прыватнасці, інструмент і неаб-
ходнае абсталяванне закупляецца тэхналагічна 
састарэлае:

– Да прыкладу, нехта закупляе зварачныя 
апараты, якія мы не можам падняць на вышы-
ню, іх цяжка насіць з месца на месца. Хаця на 
іншых прадпрыемствах, звычайна прыватных, 
мы бачым больш прафесійны, лёгкі і эфектыўны 
інструмент, з якім значна прасцей і лягчэй пра-
цаваць. Чаму гэтага нельга зрабіць на «Азоце»?

Слова «забастоўка» не гучыць нават 
у курылцы

Насцярожыла рабочых выказванне ў адным 
інтэрв’ю лідара Беларускага аб’яднання рабочых 
Сяргея Дылеўскага, які знаходзіцца за мяжой і 
які аб’явіў, што на гродзенскім прадпрыемстве 
склалася перадзабастовачная сітуацыя. Ніхто з 

маіх суразмоўцаў не захацеў каментаваць словы 
Дылеўскага. Спадар Аляксандр заўважыў, што 
нават у курылцы цяпер менш чуваць незадаво-
леных выказванняў.

– Кожны цяпер замкнуўся у сабе, стала шмат 
недаверу адзін да аднаго. Людзі закрыліся. Слова 
«забастоўка» наогул не гучыць, – канстатуе мой 
суразмоўца. – Адчуваецца, што кожны нечага 
чакае і імкнецца не распаўсюджвацца.

Падсумоўваючы сітуацыю, спадар Заблоцкі 
выказвае сваю думку на гэты конт:

– Пераважная большасць працоўных на прад-
прыемстве, у тым ліку і з кіраўніцтва, супраць 
таго, што адбылося ў краіне ў мінулым годзе. 
Але ўсе баяцца і маўчаць. Тыя, хто не баяўся, 
ужо з Беларусі з’ехалі.

Так будуюцца адносіны наймальніка
 і Незалежнага прафсаюза

З мінулага года, калі на «Гродна Азоце» 
змяніўся генеральны дырэктар, кіраўнік 
пярвічнай арганізацыі Незалежнага прафсаюза 
Андрэй Ханевіч так і не змог патрапіць да яго 
на прыём, хаця звяртаўся не аднойчы. У выніку 
напісаў ліст, у якім прапанаваў абмеркаваць 
пытанні аб сумеснай канструктыўнай дзейнасці 
па забеспячэнні стабільнай і эфектыўнай працы 
прадпрыемства. Адказ прыйшоў за подпісам 
генеральнага дырэктара Ігара Ляшэнкі.

Гендырэктар патлумачыў лідару Незалежнага 
прафсаюза, што нават ва ўмовах санкцый ЗША 
і ЕС прадпрыемства працягвае рэалізоўваць 
ўсе намечаныя інвестыцыйныя праекты, дасягае 
ключавых паказчыкаў бізнес-плана, праводзіць 
капітальныя рамонты вытворчага абсталя-
вання, выконвае ўсе ўзятыя на сябе абавяза-
цельствы ў адпаведнасці з Калектыўнай дамо-
вай. А вось, маўляў, аб дзейнасці Незалежнага 
прафсаюза ні калектыў, ні наймальнік ніякім 
чынам не інфармаваны. Больш за тое, гене-
ральны дырэктар выказаў пэўны сумнеў наконт 
таго, ці даводзіцца наогул да членаў пярвічкі 
БНП інфармацыя аб мерах, якія прымае 
адміністрацыя па падтрыманні стабільнай пра-
цы прадпрыемства, аб’ектыўна і поўна.

Спадар Ляшэнка папракнуў кіраўніка 
Незалежнага прафсаюза: «…ні словам, ні спра-
вай не спрабуеце па меншай меры асудзіць пры-
нятыя ў дачыненні да нашага прадпрыемства 
санкцыйныя рашэнні ЗША і ЕС».

І, падсумоўваючы, гендырэктар выказаў 
нязгоду са статутам прафсаюза, паводле яко-
га наймальнік і іншыя асобы, якія маюць 
права прыёму і звальнення, не могуць быць 
членамі Незалежнага прафсаюза. Спадар 
Ляшэнка лічыць, што падобная норма носіць 
дыскрымінацыйны характар і ўступае ў супя-
рэчнасць з заканадаўствам РБ. Ён прапанаваў 
пярвічцы ініцыяваць прывядзенне асноўнага 
дакумента прафсаюзнай арганізацыі ў адпавед-
насць з заканадаўствам. Маўляў, такі крок мог бы 
стаць пачаткам у будаўніцтве канструктыўных 
адносін з наймальнікам.

У Незалежным прафсаюзе пакуль ніяк не 
адрэагавалі на гэты ліст.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Людзі затаіліся…
Што думаюць і гавораць аб сітуацыі на сваім прадпрыемстве рабочыя буйнейшага 

ў СНД і Усходняй Еўропе вытворцы хімічных угнаенняў -- ААТ «Гродна Азот»? 
Карэспандэнт «Народнай Волі» паразмаўляў з рабочымі.
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П О Ш Т А

КАЛОНКА 
АЛЕСя НяЎВЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА–ЧЫТАЧ

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛ СКИ .

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗН НАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАМЕТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИ .
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОЛЕЛО!

ЕСТЬ ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛ НИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫЙ ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид СА .
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
1

Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З ПОШТЫ ГАЛОЎНАГА РЭДАКТАРА

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Стала ясна 
для ахвяры, 
што найлепей 
сніць кашмары
У жыхаркі Брэста злодзей украў 5 
пярсцёнкаў і бранзалет. Ён залез 
у кватэру праз незачыненнае бал-
коннае акно і зняў каштоўнасці з 
рук жанчыны, калі тая спала.
Добра жыць, калі багаты!
Ёсць адна апаска ўсё ж:
Можаш трапіць ты за краты,
Як утоіш нейкі грош.
А як выплаціў падаткі
Да капейкі, да рубля,
Можаш гойсаць без аглядкі
І спакойна спаць пасля.
Так, прынамсі, нас з экрана
Падатковыя чыны
Пераконваюць старанна:
Грошы трэба для казны.
Маладзіца тая, пэўна,
Не падлічвала рублі
І жыла як каралеўна
(Хай бы так усе жылі).
А чаму, лічу, не тонкі
У жанчыны кашалёк?
На руках яе — пярсцёнкі,
Добра бачныя здалёк,
Зіхаціць-блішчыць на сонцы
Адмысловы бранзалет
(Падарыў бы гэткі жонцы,
Ды ў мяне трашчыць бюджэт),
Дарагія завушніцы,
Не дзяшовае калье…
Пазайздросцім маладзіцы —
Многа грошай у яе!
Як за пазухай у Бога,
Так сказаць, яна жыве,
І ніякая трывога
Не сядзіць у галаве.
Людзі ставяцца пачціва,
Не праследуе закон.
Бо падаткі заплаціла,
І таму спакойны сон!
Спіцца крэпка маладзіцы,
Бы на рынку, далібог,
Прадала мяшок пшаніцы —
Так сказаць, без задніх ног.
Маладзіцы й ночы мала,
Каб усе пабачыць сны —
Днём яна таксама спала.
Чалавек са стараны,
Што па вулцы міма крочыў,
Кінуў позірк на акно,
І на лоб палезлі вочы,
Як убачыў шык жаночы —
На царыцы ўсё адно
Упрыгожанняў. З імпэтам
У акно дзяцюк палез.
І не плоцкі меў пры гэтым —
Меў ён шкурны інтарэс.
Рабаўнік — няма й гамонкі…
Маладзіца сніла сны. 
Ён здымаў з яе пярсцёнкі,
А жанчына хоць бы хны,
Як забітая, ляжала —
Хоць страляй над ёй з гармат.
Рабаўнік залез удала,
У яго здабычы шмат.
Галава гудзе ў ахвяры,
Думкі лезуць у глузды:
Лепей сніліся б кашмары —
Не было б такой бяды…
                 * * *
Для жанчыны вынік гадкі,
І шкадуе ўжо яна,
Што дарма, відаць, падаткі
Аддала ў казну спаўна…

Запрашэнне 
— Прыходзь увечары, сусед.
Не будзе дома жонкі,
Я “затаварыўся” як след
Для шчырае гамонкі.
Развеем скруху і нуду,
Як возьмем мы на грудзі!
— Не, не хачу. Я лепш прыйду,
Каля цябе не будзе.
Лепшая гульня 
Я заўжды хвалю хакей —
Аж сыходжу слінай,
Бо няма гульні дабрэй:
Клюшкай, як дубінай,
Разаб’еш камусьці твар,
І сядзець павінны
За такі бандыцкі ўдар
Толькі дзве хвіліны…
Яшчэ прыпомніць…
Падказку харошую дам
Наіўным мужам маладым:
Усё, што прабачыла вам,
Жанчына прыпомніць затым…

– Ірына, якія мемарыялы ў памяць ахвяр 
сталінскага тэрору наогул ёсць у Беларусі?

– Па зразумелых прычынах узвядзен-
не помнікаў ахвярам палітычных рэпрэсій 
у Беларусі пачалося толькі пасля 1991 года. 
Амаль усе яны з’явіліся дзякуючы народным 
намаганням, неабыякавым людзям, у каго 
хтосьці з родных быў забіты ці пацярпеў ад 
рэпрэсій. Яскравы прыклад – Курапаты.

На маю думку, кожнае месца, дзе люд-
зей масава забівалі ці катавалі ў савецкі час, 
павінна мець свой помнік ці нейкую асаблівую 
форму мемарыялізацыі. Так як траўма ад 
савецкіх рэпрэсій адна з ключавых у гра-
мадскай свядомасці, то патрэбны дзяржаўны 
ўзровень адказнасці за камемарацыю (заха-
ванне ў грамадскай свядомасці) пры ўмове, 
што гэта будзе адбывацца пры незалежнай, 
крытычнай ацэнцы як з боку спецыялістаў у 
галіне гістарычнай навукі, так і адпаведных 
юрыдычных інстытуцый, бо дасюль злачын-
ствы не былі належным чынам разгледжаны, а 
вінаватыя не прайшлі трыбунал. А гэта важна 
для прымірэння грамадства, каб было дасягну-
та пэўнае адчуванне справядлівасці, якое немаг-
чыма, пакуль не асуджаны тыя, хто ўжываў 
неправамерны гвалт супраць сваіх грамадзян.

Дзякуючы Ігару Кузняцову і іншым 
навукоўцам вядомы як мінімум 53 месцы, дзе 
ў сталінскія часы забівалі людзей, у Мінску – 
12. Не ўсюды стаяць помнікі, і гэта таксама 
пытанне для будучыні… Важныя і іншыя 
формы мемарыялізацыі. Гэта і прадстаўленне 
тэмы ў адпаведных яе значнасці памерах у 
музеях, падручніках па гісторыі. Прычым для 
разумення маштабаў трагедыі трэба, каб спе-
цыяльныя архівы нарэшце былі адкрыты і не 
толькі прамыя сваякі ахвяр атрымалі доступ 
да масіву інфармацыі пра сталінскі перыяд.

Афіцыйнае забыццё і закрытасць доступу 
да архіўных крыніц інфармацыі прыводзіць 
да таго, што нават тыя, хто цікавіцца 
гісторыяй савецкіх рэпрэсій, у асноўным 
ведаюць толькі пра Курапаты, і ім цяжка 
здабыць больш матэрыялаў, бо сведкі ўжо 
адышлі, а тэматычныя кнігі былі выдадзены 
маленькімі накладамі і апошнім часам амаль 
не з’яўляецца новых публікацый, амаль не 
пішуцца навуковыя працы ў першую чаргу 
тымі, хто знаходзіцца ў Беларусі. Недахоп 
даследаванняў спараджае міфалагізацыю 
і замоўчванне сумных гістарычных падзей 
нядобрасумленнымі палітычнымі дзеячамі. 
Ёсць пагроза паступовага сцірання гэтага 
пласта памяці ў наступных пакаленняў, пры 
тым што траўма непрапрацавана і будзе ўсё 
адно адгукацца ў падсвядомых страхах люд-
зей, у абмежавальных іх паводзінах.

Захаванне памяці пра трагедыі ХХ ста-
годдзя з улікам лакальных асаблівасцяў 
– гэта павага да ахвяр і будаванне мастоў 
паміж пакаленнямі. Пакуль большасць форм 
«народныя» – крыжы, памятныя шыльды, 
хаця робяцца спробы стварыць і нешта больш 
сучаснае ў віртуальных формах, у тым ліку 
музей рэпрэсій.

Пры дэмакратычным падыходзе да 
тэмы ў грамадства павінны быць знойдзе-
ны абагульняючыя шырокараспаўсюджаныя 
камемаратыўныя практыкі. Каб маглі 

суіснаваць афіцыйныя і народныя знакі 
памяці, каб апошнія не знаходзіліся пад 
пагрозай зносу. Каб нарэшце быў вызначаны 
асноўны дзень у календары, калі па Беларусі 
будуць адбывацца акцыі памяці, напрыклад, 
у так званую «Ноч расстраляных паэтаў» – з 
29 на 30 кастрычніка. І каб быў прызнаны 
агульны помнік, ля якога збяруцца неабыяка-
выя прадстаўнікі розных слаёў грамадства, у 
тым ліку і афіцыйнага боку.

Курапаты сталі знакавым мемарыялам, 
публічнай прасторай у памяці пра сталінскія 
рэпрэсіі. Гэта месца дасюль падвяргаец-
ца выпрабаванням, вакол яго няма згоды. 
У 1989 годзе там быў пастаўлены камень з 
надпісам, што дзяржава ўсталюе помнік на 
гэтым месцы. Больш за 25 гадоў грамадства 
чакала, што афіцыйныя структуры прый-
дуць, звернуць увагу на важную тэму. Аднак 
устаноўка помніка без асаблівага абмеркаван-
ня стала хутчэй прыкладам таго, як улады 
паспрабавалі перахапіць павестку і кантра-
ляваць месца, з тым каб не столькі знізіць 
градус канфлікту, колькі схаваць гэта месца 
ад выпадковых вачэй. Ці будзе прыняты з 
часам цяперашні помнік усімі коламі гра-
мадства – гэта пытанне. Магчыма, калі цяпе-
рашняя сітуацыя крызісу будзе пераадолена і 
наступіць этап прымірэння.

– Чаму сённяшнія ўлады баяцца нават 
помнік паставіць ці зрабіць музей?

– Памяць мае шэраг узроўняў. 
Манументальны – адзін з самых жывых і 
функцыянальных. Бо помнік уключаны ў 
прастору, ён нешта гаворыць людзям, таму 
яго роля вельмі важная: прыцягнуць увагу, 
выклікаць пытанні. Іх не будзе, калі помнік 
будзе адсутнічаць, калі на масавых магілах 
паўстануць дамы і ў іх будуць жыць людзі.

Ёсць праблема з аднабокім стаўленнем да 
савецкага часу, ухілам у ідэалізацыю гэтага перы-
яду гісторыі, што выяўляецца і ў тых сувязях з 
перыядам, на якіх падтрымліваюць сённяш-
нюю ідэалогію, у спецыфічнай каштоўнаснай 
сістэме, якую спрабуюць прывіць моладзі. Таму 
для афіцыйнага боку прасцей маўчаць на тэму 
рэпрэсій ды ствараць аўру забароненасці. Але 
нават калі пазбягаць нейкіх тэм, гэта не зна-
чыць, што маладое пакаленне не задасць кры-
тычных пытанняў.

Яшчэ важны момант для нас: не было 
афіцыйнага працэсу пакаяння за злачын-
ствы камунізму. Хаця непасрэдныя ахвяры 
палітычных рэпрэсій адышлі ў лепшы свет, але 
за час з выкрыцця культу асобы Сталіна са зда-
быццём Беларуссю незалежнасці не былі хаця б 
сімвалічна пакараны тыя, хто выконваў злачын-
ныя загады. У грамадстве захоўваецца адчуван-
не, што за злачынствы можа быць беспакара-
насць, а гэта разбуральны эфект для прававой 
дзяржавы, ён мае негатыўны ўплыў на адчуван-
не людзьмі пазітыўнай будучыні. У інтарэсах 
дзяржавы павінна быць забеспячэнне роўнага 
дзеяння законаў для ўсіх. І законы не павінны 
парушаць асноўныя правы чалавека, а наадва-
рот – мусяць абараняць іх. Таму прыцягненне да 
адказнасці можа і павінна пасмяротна быць для 
тых, хто ў сталінскі перыяд аддаваў і выконваў 
ганебныя загады супраць сваіх грамадзян.

Грамадства і дзяржава павінны заахвоч-
ваць, каб у гісторыі не было забароненых 
тэм з-за іх нязручнасці, інакш як выхаваць 
грамадзяніна, які здольны крытычна думаць, 
параўноўваць факты, ацаніць наступствы 
дзеянняў гістарычных дзеячаў і пабудуе 
лепшую будучыню, дзе падобнае парушэн-
не правоў іншых, ранейшыя злачынствы не 
паўторацца?

– Ці былі ў вашай сям’і ахвяры сталінскіх 
рэпрэсій?

– У маёй сям’і цэлы комплекс гісторый, звя-
заных з савецкімі рэпрэсіямі. Адна з іх тычыцца 
савецка-польскай вайны. Некаторыя мае сваякі 
былі забіты бальшавікамі, прычым яны былі 
рознага ўзросту, іх папросту пасеклі ў хаце… 
А мой прадзед у 1933 годзе быў рэпрэсаваны 
як польскі шпіён толькі за тое, што дапамагаў 
ксяндзу у касцёле Святога Роха ў Мінску. Ён 
атрымаў тры гады, і больш яго сям’я не ўбачыла. 
У яго засталася жонка з дзевяццю дзецьмі, а 
дом канфіскавалі. Рэабілітацыя прыйшла знач-
на пазней і была хутчэй фармальнай…

Таксама пацярпеў старэйшы брат другога 
дзеда: у 1938 годзе яго асудзілі як контррэ-
валюцыянера за тое, што не хацеў аддаваць 
сваю зямлю калгасу, і расстралялі.

Мая бабуля да апошніх гадоў жыцця вельмі 
не хацела аб гэтым расказваць, але мы з усімі 
сваякамі збіралі па частках інфармацыю ў 
межах сямейнай гісторыі.

– Мы ўвесь час кажам «сталінскія» 
рэпрэсіі, а ці былі «хрушчоўскія», 

«брэжнеўскія», «андропаўскія»?
– Былі, канешне. Менавіта сталінскія 

запомніліся як самыя масавыя, брутальныя, 
яны былі асуджаны публічна на ХХ партый-
ным з’ездзе. Але пагроза рэпрэсій, хаця ў 
іншым памеры, існавала на працягу ўсяго 
савецкага часу. Зразумела, што пасля Сталіна 
Крымінальны кодэкс змяняўся, ГУЛАГ 
згарнулі. Пры гэтым мы павінны разумець, 
што рэпрэсіі – гэта не толькі асуджэнне, пры-
мусовае змяшчэнне ў псіхіятрычную лякар-
ню на лячэнне, але і пазбаўленне права на 
прафесію, адукацыю, перашкоды ў стварэнні 
сям’і, псіхалагічны прэсінг і г.д. Усё гэта 
негатыўна ўплывала на жыццё чалавека і яго 
блізкіх, аднімаючы здароўе і асабістыя пер-
спектвы.

Згадваецца як прыклад рэпрэсій 
хрушчоўскага часу – пераслед двух пляменнікаў 
Якуба Коласа ў 1957 годзе за тое, што яны 
зрабілі ўлёткі з вершам у абарону беларускай 
мовы і павесілі іх на дрэвы ў парку імя Горкага 
ў Мінску і ля Медыцынскага інстытута. Ім далі 
10 і 7 гадоў пазбаўлення волі адпаведна за так 
званую антысавецкую агітацыю і прапаганду. 
Пасля скарацілі тэрмін на 4 гады. У выніку 
адзін з іх застаўся інвалідам і не змог абараніць 
дысертацыю па беларускай літаратуры, якую 
рыхтаваў да зняволення, усё жыццё прапрацаваў 
бібліятэкарам, а другі ў хуткім часе пасля вяр-
тання са зняволення ў Мардоўскай АССР памёр.

– Як палітычныя рэпрэсіі паўплывалі на 
беларускі народ?

– Я не псіхолаг, каб прааналізаваць 
гэта, мне самой цікава было б паслухаць 
спецыялістаў на гэты конт. На мой погляд, 
падзеі, якія адбываюцца ў нас са жніўня 
мінулага года, адлюстроўваюць і моцны 
ўплыў траўмаў гістарычнага мінулага ў гра-
мадстве. Вельмі хочацца спадзявацца, што, 
нягледзячы на тое, што мы зараз не ведаем 
пэўна, якой будзе блізкая будучыня, але ўсё ж 
мы не застанёмся надоўга ў часах, калі трэба 
аглядвацца на наступствы сказанага, выказ-
вання ўласнага меркавання.

Спадзяюся, што ўжо хутка мы прыйдзем 
да працэсу рэальнай дэкамунізацыі ў краіне, 
і гэта наступіць па запыце з двух бакоў – і 
ад ўлад, і ад простых людзей. Было б добра, 
калі б гэта праявілася як мінімум у адмове ад 
назваў вуліц і помнікаў, якія маюць імёны тых, 
кто спрыяў палітычным рэпрэсіям супраць 
беларускага народа. Спадзяюся, што з часам 
у Беларусі будзе адчынены паўнавартасны 
музей гісторыі савецкіх рэпрэсій, куды будуць 
рэгулярна вадзіць школьнікаў, каб тыя ведалі 
сваю сапраўдную гісторыю.

Ці будзе ўсталяваны помнік ахвя-
рам сталінскіх рэпрэсій і ці зробіць гэта 
Міністэрства культуры? Гэтыя пытанні я 
адрасую цяперашняму міністру культуры 
Анатолю Маркевічу.

Глафіра ЖУК.

Ірына КАШТАЛЯН, даследчык гісторыі сталінскіх рэпрэсій:

«Спадзяюся, што з часам 
у Беларусі будзе адчынены 

паўнавартасны музей гісторыі 
савецкіх рэпрэсій»

Навуковы інтарэс Ірыны 
Кашталян – гісторыя сталінскіх 
рэпрэсій. Яна аўтар кнігі «Рэпрэсіўныя 
фактары ўнутранай палітыкі СССР 
і штодзённае жыццё беларускага гра-
мадства (1944–1953)», суаўтар кнігі 
«Месцы памяці ахвяр камунізму 
ў Беларусі», якая была выдадзена ў 
Германіі ў 2010 годзе. У 2006-м яе 
дысертацыя па тэме «Штодзённае 
жыццё беларускага грамадства (1944–
1953)» па ідэалагічных прычынах не 
была зацверджана Вышэйшай атэста-
цыйнай камісіяй Рэспублікі Беларусь.

У інтэрв’ю «Народнай Волі» Ірына 
Кашталян выказала сваё меркаванне 
наконт увекавечвання памяці ахвяр 
сталінскіх рэпрэсій і цяперашняга 
становішча ў Беларусі.

Курапаты сталі знакавым 
мемарыялам, публічнай прасторай 
у памяці пра сталінскія рэпрэсіі. 
Больш за 25 гадоў грамадства чакала, 
што афіцыйныя структуры звернуць 
увагу на важную тэму.
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Алексей ДЬЯЧЕНКО, бывший зять Бориса Ельцина

Ельцин и те, кто переобулся
(Фрагменты будущей книги «От Ельцина до Путина. И обратно»)

                                                  СТРАНИЦЫ НОВЕЙШЕЙ ИСТОРИИ

30-летию Великой августовской демократической 
революции 1991 года посвящается

(Продолжение. Начало в №№53–57,59,60,62–65,67,68.)

Известный режиссер и актер Никита Михалков не 
был лично близок к Ельцину. Но он был важной фигу-
рой ельцинского времени.

Михалков не бывал в Президентском клубе, где 
неформально собирались люди из ближайшего окру-
жения Ельцина. Не приезжал на президентскую дачу. 
Но в 1995 году Михалков вошел в первую тройку пред-
выборного списка кремлевской партии «Наш дом – 
Россия», которую возглавил премьер Черномырдин. 
Он сыграл немалую роль в том, что партия вошла 
в Государственную Думу и образовала там влиятель-
ную фракцию. Сам Никита Сергеевич от мандата депу-
тата отказался. Предпочел свободу действий. Кстати, 
«финансовым директором» этой партии стал тогда 
Борис Абрамович Березовский.

В 1996 году Михалков активно участвовал в рабо-
те предвыборного штаба Ельцина. Хорошо помню его 
появления в офисе штаба. Это всегда было ярко, красиво, 
громко. Надо сказать, что предложенные Михалковым 
проекты хорошо финансировались штабом. К его идеям 
относились с исключительным уважением.

В конце 1990-х годов, когда в Москве активно обсуж-
дались кандидатуры преемников Ельцина, пошел слух 
о том, что Михалков – возможный преемник. Однажды 
об этом сказал известный телеведущий Евгений Киселев 

в своей не менее известной программе «Итоги» на НТВ. 
Конечно, никто внутри Кремля даже не изучал такую 
возможность. Я не помню, чтобы Ельцин когда-либо 
упоминал в разговорах Михалкова. В любом контексте. 
Грубо выражаясь, этот слух – бред сивой кобылы. Но 
кто-то же запустил его… Кто-то даже подкинул этот 
бред Киселеву на НТВ. Интересно, кто?

Сегодня Никита Сергеевич критикует ельцин-
ское время и работу построенного в Екатеринбурге 
Президентского центра Б.Н.Ельцина. Конечно, каждый 
человек имеет право на собственное мнение, имеет пра-
во высказывать это мнение, менять это мнение. Но мне 
кажется, что многие высказывания известного режиссе-
ра и общественного деятеля Михалкова рассчитаны на 
людей, которые не знают или не помнят события 1990-х. 
И заявляет Никита Сергеевич о тех временах вроде как 
сторонний наблюдатель, как бы забывая о своем пря-
мом активном участии в политике на стороне Кремля. 
Ведь, образно говоря, здание екатеринбургского центра 
Б.Н.Ельцина знаменитый режиссер тоже помогал стро-
ить. И не симпатизировал он тогда оппозиции. В отли-
чие, например, от Говорухина.

Людей, успешно работавших в эпоху Ельцина и кри-
тикующих сегодня те времена, совсем не мало. Им стои-
ло бы посвятить отдельную книгу. Но пока я посвящаю 
им только короткое сообщение. Помимо Михалкова 
вспомним еще ряд сверхмедийных личностей.

Политолог Сергей Марков. Один из активистов 
«ДемРоссии» Московского университета. Участвовал 

в работе еще «Демплатформы» в КПСС. Несколько 
лет был сопредседателем российского подразделени-
ям одного знаменитого на весь мир аналитического 
центра, главная штаб-квартира которого находится в 
США.

В 2002 году Марков был задержан вместе 
с Немцовым и Хакамадой властями Лукашенко в 
Минске за критику с правозащитных позиций бело-
русского режима. Короче, записной демократ. А 
потом… членство в Общественной палате, избрание 
в Думу от «Единой России», поддержка Лукашенко в 
деле силового удержания власти.

Опять же… Я не вправе судить людей. Каждый 
человек выбирает свой путь. У меня просто один 
интерес. Чтобы некоторые люди, критикующие 1990-
е, вспомнили свою счастливую молодость в те годы. 
И свою успешную карьеру. Без той успешной карьеры 
служили бы они сейчас преподавателями в институте 
и не сверкали бы каждый день на телевидении и в 
интернете.

Вячеслав Никонов. Сейчас депутат Госдумы. 
Ведущий политической программы «Большая игра» на 
Первом канале. Сильный аналитик.

Сейчас Вячеслав Алексеевич ругает Америку, кри-
тикует «слабость» России в 1990-е годы. Но мы знаем и 
другого Славу Никонова. Который разрабатывал пред-
выборные документы для Ельцина в 1996 году. Никогда 
не ругал США. С удовольствием ездил в Вашингтон на 
многочисленные встречи, семинары, конгрессы. Дружил 
с американскими сенаторами и послами. Не пугала тог-
да Вячеслава Никонова внешнеполитическая «слабость» 
России. Совсем не пугала.

Елена Винник. Одно из лиц Первого канала. Ведущая 
новостей. Допущена к передачам с участием самого 
Путина.

Читаем биографию Винник. Энергичная девуш-
ка из Пскова выиграла грант института «Открытое 
общество», основанного Фондом Джорджа Сороса (на 
территории России признан нежелательной организа-
цией) и поехала учиться в Англию, в Манчестерский 
университет. Из Великобритании она приехала уже со 
степенью магистра в области международного семей-
ного права. С такими данными ее с удовольствием 
взяли на главные телеканалы страны – сначала на 
НТВ, а потом на Первый. Настоящая Золушка эпо-
хи Ельцина. А нам рассказывают, что в 1990-е годы 
все молодые женщины стояли на трассах, сожитель-
ствовали с бандитами или сидели на наркотиках. 
Оказывается, нет. У кого-то появился шанс. Кто-
то получил хорошее образование за счет спонсо-
ров. Девушка из провинции, без помощи влиятель-
ных родственников… Патриоты, правда, утверждают, 
что Фонд Сороса (на территории России признан 
нежелательной организацией) готовил агентов запад-
ного влияния для проникновения в самые высшие 
сферы российского общества. Но, надеюсь, с этим 
наши органы знают, как разбираться. Сегодня Винник 
уже никакой не специалист по семейному праву из 
Манчестерского университета, а лицо, особо допу-
щенное к государственным новостям.

Вот так причудливо устроен наш мир.

(Продолжение следует.)

Депутаты германского бундестага имеют 
право на получение основного жалованья 
за свою парламентскую деятельность, а так-
же на побочные доходы – так постановил 
Конституционный суд ФРГ. Таким образом, 
избранные народными представителями 
адвокаты, врачи, налоговые советники и 
другие имеют возможность не прерывать 
свою профессиональную карьеру, а совме-
щать ее с работой депутата.

Впрочем, законы Германии также чет-
ко оговаривают, что на период работы в 
парламенте именно депутатская деятель-
ность должна быть основной. Законами 
же прописаны и прочие особенности 
депутатских доходов.

Жалованье, которое «позволяет 
быть независимым»

48-я статья Основного закона ФРГ 
предусматривает выплату депутату жало-
вания, которое «позволяет быть неза-
висимым». В теории это означает, что 
одного такого жалованья должно полно-
стью хватать на жизнь. В качестве ори-
ентира при этом выбирается оклад судей 
Федеральной судебной палаты Германии. 
Размер депутатского жалованья пересма-
тривается ежегодно 1 июля. На данный 
момент оно составляет 10.012,89 евро в 
месяц и подлежит налогообложению.

Компенсация расходов
Кроме того, каждому обладателю 

мандата в бундестаге полагается единая 
выплата, покрывающая расходы, которые 
возникают в результате осуществления 
депутатской деятельности.

Каждый депутат имеет два офиса: 
один в Берлине, где и работает бундестаг, 
второй – в своем избирательном округе. 
Именно в округе депутат несет наиболь-
шие расходы, включая зарплаты своих 
помощников и оплату офиса. Кроме того, 
в Берлине депутаты должны за свои день-
ги снимать себе временное жилье.

Сумма компенсации ежегодно коррек-
тируется 1 января с учетом инфляции 
и составляет на данный момент 4560,59 
евро в месяц. Она не входит в налогообла-
гаемую базу.

Оплата должностных атрибутов
В течение одного календарного года 

депутатам германского бундестага требу-
ется посещать пленарные заседания 20 
недель. Это является их обязанностью. На 
это время им и их помощникам предо-
ставляется меблированный офис разме-
ром 54 квадратных метра, включая сред-
ства связи. На территории Берлина им 
полагается служебный автомобиль. Также 
они получают бесплатный проездной на 
железную дорогу для поездок по терри-
тории страны и имеют право на компен-
сацию авиаперелетов по Германии, если 
такие перелеты совершаются для испол-
нения депутатских обязанностей.

В дополнение каждому депутату выделя-
ется 12 тысяч евро в год на покупку офис-
ного оборудования – ноутбуков, мобильных 
телефонов, канцелярских принадлежностей 
и тому подобного, причем не только для 
берлинского офиса, но и для офиса в изби-
рательном округе депутата.

В 2009 году именно эта часть выплат 
депутатам оказалась в центре скандала, 
когда около 100 депутатов заказали себе 
элитные ручки фирмы Montblanc на общую 
сумму в 68 тысяч евро. После этого список 
допустимых для заказа депутатами канце-
лярских товаров был переработан, и из него 
были исключены предметы роскоши.

Дополнительный заработок
Другой темой, неоднократно вызывав-

шей в Германии бурные общественные 
дискуссии, являются дополнительные 
заработки депутатов. Они разрешены – но 
о них требуется уведомлять парламент-
скую канцелярию. В бундестаге нынешне-
го – 19-го – созыва о своих дополнитель-
ных доходах сообщили около трети всех 
парламентариев.

Близкий к немецким профсоюзам фонд 
Отто Бреннера посчитал, что наиболее 
активно в уходящем легислатурном перио-
де подрабатывали депутаты от Свободной 
демократической партии (FDP) и от блока 
партий Христианско-демократического и 
Христианско-социального союзов (CDU/
CSU). Причем пятеро из них указали, что 
их приработки превысили сумму в 1 мил-
лион евро.

В 2021 году законодательные нормы, 
регулирующие приработки депутатов 
в Германии, были ужесточены. Отныне 
парламентарии должны указывать точ-
ную сумму своих дополнительных дохо-
дов, если их сумма превышает 1000 евро 
в месяц или 3000 евро в год. До сих пор 
достаточно было просто указать, к какой 
группе по размеру дохода они относят-
ся – например, до 30 тысяч евро, до 100 
тысяч евро и так далее. Необходимо также 
указывать владение долей в предприятии, 
если эта доля превышает 5%.

Пандемия коронавируса высветила и 
еще одну проблему. Как выяснилось, ряд 
депутатов получили многомиллионное 
вознаграждение за посредничество при 
закупках медицинских масок федераль-
ным и земельными министерствами. По 
следам этого скандала депутатам запре-
тили использовать свой статус парламен-
тария для бизнес-целей, выступая как 
посредники для федерального правитель-
ства или парламента.

Подарки депутатам
До недавних пор парламентарии могли 

довольно свободно принимать подарки 
– при условии, что подарок не вынуж-
дал депутата к каким-либо ответным дей-
ствиям или услугам. Ведь коррупция или 
мздоимство полностью запрещены.

Новшеством теперь является запрет 
депутатам принимать пожертвования или 
получать гонорары за выступления, если 
это каким-либо образом связано с депу-
татской деятельностью. Что же касается 
подарков, то теперь принять их депутат 
бундестага имеет право только в том 
случае, если их стоимость не превышает 
200 евро. Подарки, ценность которых 
выше этой суммы, либо должны быть 
переданы председателю бундестага, 
либо могут остаться у депутата, который 
внесет в парламентскую кассу стоимость 
такого презента.

Mercedes-Benz 
представил 

управляемый 
силой мысли 
концепт-кар

Автоконцерн Mercedes-Benz 
представил концепт-кар, 

способный действовать, читая 
мысли водителя. Об этом 
сообщает интернет-портал 

«Мир24».
Концепт Vision AVTR был представлен 

на выставке IAA Mobility – 2021 в Мюнхене. 
Это обновленный футуристический авто-
мобиль Vision AVTR, главное нововведение 
в котором – шлем для управления машиной 
силой мысли.

На приборной панели установлены свето-
вые индикаторы, фиксирующие взгляд води-
теля, а закрепленное на затылке устройство 
мониторит активность мозга. Когда водитель 
фокусируется на определенном свете при-
борной панели, устройство выполняет то или 
иное действие.

В Mercedes-Benz заметили, что к созда-
нию этого автомобиля инженеров компании 
побудил фильм Джеймса Кэмерона «Аватар».

Ранее сообщалось, что в Израиле создан 
электрокар, способный менять габариты. При 
необходимости ширина машины уменьшает-
ся до одного метра.

ИХ ЖИЗНЬ

Сколько зарабатывают депутаты в ФРГ  
и какие могут принимать подарки

НОВИНКА
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Р О З ГА Л А С

CЛОВА ПАЭТАЗ НАГОДЫ

Кацярына КАРПІЦКАЯ:

«Людзей дагэтуль  
працягваюць катаваць»

Журналістка «Нашай Нівы» Кацярына Карпіцкая на месяц трапіла на Акрэсціна.  
За гэты час яна паспела падхапіць там некалькі хвароб,  а таксама пабачыла, як палітзняволеных у ізалятары 

працягваюць катаваць. Вось што яна піша:

РЭПРЭСii

«Як я трапіла ў ЦІП – гісторыя на 
асобны пост, а ў гэтым я проста хацела б 
нагадаць, што разам з палітзняволенымі 
па крыміналцы нашых працягваюць 
катаваць на Акрэсціна. 30 сутак там 
у сённяшніх умовах мне хапіла, каб 
выйсці з букетам новых хвароб – ад 
фарынгатрахеіту да цыстыту і кароны 
(дарэчы, менавіта прышчэпка дапамагла 
перанесці апошнюю досыць лёгка ў 
параўнанні з маімі сакамерніцамі). А 
людзі сядзяць там па 60 сутак і больш у 
залежнасці ад таго, колькі пратаколаў ім 
захочуць накінуць.

Сядзяць у антысанітарыі – іх ніколі не 
водзяць у душ і не выдаюць нават шчотак 
з асабістых рэчаў. Туалетную паперу часам 
прыходзілася выбіваць па сантыметры.

Сядзяць месяцамі без шпацыраў 
(паветра ў камеру №15 магло паступаць да 
нас толькі з калідора праз «кармушку», але 
яе спецыяльна ўвесь час зачынялі).

Сядзяць без матрацаў (падушкай 
нам служыў спляснелы хлеб), а на 
голай падлозе ці шконцы спаць было 
б яшчэ магчыма, але ночы даўно дзіка 
халодныя – нават абдымаючы адна адну і 
заціскаючы паміж ног бутэльку з гарачай 
вадой, мы не маглі супакоіць дрыжыкі. 
Ночы ператвараліся ў цыкл фізічных 
практыкаванняў – папрысядаць, 
паадціскацца, пастаяць у планцы – неяк 
сагрэцца і заснуць.

Сядзяць без сну (у два і чатыры ночы 
нас падымалі на пераклічкі; пра тое, 
што там суткамі гарыць яркае штучнае 
асвятленне, і нагадваць не трэба).

Сядзяць без перадач (многіх жанчын 
забіралі з працы ці лецішч у спадніцах, 
сукенках, і яны так і ляжалі начамі на 
халоднай падлозе, пакуль нехта з тых, 
хто выходзіў на волю, не здымаў з сябе 
байку ці трусы-шкарпэткі. Шчоткай, якая 
ў спадчыну дасталася мне, карысталася 
яшчэ чалавек пяць да гэтага, здаецца. А 
ў майцы хадзіла сама маці «Хлопотного 
дельца»).

Сядзяць напалову галодныя (за 
месяц харчавання я мусіла заплаціць 

больш за 400 рублёў (каля 150 еўра), і 
за гэтыя грошы на абед атрымлівала 
пусты суп – вадкасць з парай бульбін 
і лупінай ад яе, спляснелы хлеб і два 
кубкі гарбаты ці кісель, якія запаўнялі 
толькі палову кубка. Як мясцовых 
порцый хапае нашым хлопцам, я не 
ўяўляю).

Сядзяць без адэкватнай медыцынскай 
дапамогі (у пікавы момант у двухмеснай 
камеры №15 утрымлівалася 20 жанчын 
– у холадзе і духаце ўсе хутка пачыналі 
хварэць. Усіх атакоўваў каранавірус, 
які, як і іншыя хваробы, лечыцца 
там збольшага парацэтамолам. Без 
магчымасці рухацца ў хаце 3 на 4 
метры, з дрэнным харчаваннем усе 
рэзка пераставалі хадзіць у туалет. Ужо 
прабачце за падрабязнасці, але за 30 

сутак я змагла зрабіць гэта толькі тры 
разы).

Сядзяць як паддоследныя. Мне нават неяк 
не па сабе расказваць, як дарослыя цёткі і 
дзядзькі з ЦІП кайфуюць, назіраючы ў вочкі і 
камеры за тым, як мы будзем змагацца з новым 
прыдуманым выпрабаваннем. Спачатку да вас 
падсяляюць Алу Ільінічну і Марынку з вошамі, 
чакаючы, што ў нас пачнецца істэрыка. Але мы 
знаходзім з імі агульную мову, і праз некалькі 
дзён «істэрыка» здараецца ў дзяжурных, 
якія ўсё ж вядуць так званых маргіналаў з 
нашых камер на «пражарку», бо сітуацыя 
блізкая да эпідэміі педыкулёзу. Супрацоўнікі 
вельмі перажываюць за стан сваёй формы – 
яны вымушаны два разы на суткі праводзіць 
шмон у нашых камерах і прашчупваць нас, 
а так лёгка падчапіць як мінімум адзежных 
насякомых.

Пасля да нас падсяляюць новую 
Марыну – у яе расстройства кішэчніка, 
яна ўся ў гаўне, а яшчэ ў язвах, якія 
сцякаюць крывёю, у грыбку. А яшчэ 
ў яе жорсткі абстынентны сіндром. 
Супрацоўнікі ЦІП назіраюць і чакаюць, 
што мы сарвёмся. Але мы проста бяром 
і пачынам мыць Марынку над дзіркай 
у падлозе і выбіваем у медсупрацоўніка 
зялёнку, каб апрацаваць яе раны. Нам 
забараняюць сядзець і спаць, абражаюць, 
але мы працягваем жартаваць і з камер 
чуецца смех – усё гэта вельмі раздражняе 
супрацоўнікаў ЦІП.

Мне ёсць яшчэ што згадаць, але 
больш падрабязна я апішу ўсе катаванні 
і прамыя злачынствы ў дачыненні да 
беларусаў у скаргах у дзяржустановы 
(хоць яны пасля і скажуць, што дадзеныя 
факты не пацвердзіліся, Азаронку ж у нас 
спадабалася). Але пакуль проста коратка 
нагадаю, за што ў Беларусі так здзекваюцца 
з людзей у статусе правапарушальнікаў:

– была на вуліцы ў чырвонай сукенцы з 
белай накідкай;

– прыйшла падтрымаць тату Марыі 
Калеснікавай на суд (у пратаколе напісалі 
«хацела вызваліць Марыю Калеснікаву»);

– прынесла кветку да месца забойства 
Тарайкоўскага;

– пераслала мужу ў асабістыя 
паведамленні навіны з «экстрэмісцкіх» 
тэлеграм-каналаў;

– зняла на відэа дваровы марш у 
Лошыцы;

– сказала вайскоўцу «Наша возьме»;
– чытала ў электрычцы кніжкі 

беларускіх пісьменнікаў;
– была непажаданай новаму кіраўніцтву 

Акадэміі кіравання;
– перапісвалася ў чаце Лебядзінага з 

суседзямі;
– вярнулася з Францыі, дзе выйшла 

замуж за француза;
– працавала ў «Корпусе», а калі туды 

прыехаў ГУБАЗІК, «аказала» ім непадпа-
радкаванне» (насамрэч, вядома, не);

– айцішніца, якая можа ведаць 
кіберпартызанаў…»

БУДЗЬЦЕ ЗДАРОВЫ!

Як уплывае на вірус навакольная тэмпература?
Ніяк. Такі адказ дае Сусветная арганізацыя аховы здароўя. Няма падстаў лічыць, 

што халоднае надвор’е можа збіць наступленне новых штамаў каранавіруса ці іншых 
хвароб. Ніяк не абараняе ад інфіцыравання вірусам COVID-19 і гарачая ванна.

Нармальная тэмпература цела чалавека застаецца на ўзроўні 36,5–37°С незалежна 
ад вонкавай тэмпературы і надвор’я.

Хто гоніць каранавірусную хвалю?
14 верасня на нарадзе ў Савеце Рэспублікі па тэме супрацьдзеяння распаўсюджванню COVID-19 было афіцыйна абвешчана,  

што ў краіну прыйшла новая хваля пандэміі каранавіруса.

На силовиков 
деньги есть,  
а на новые 

выборы – нет
В начале сентября три 

председателя официально 
зарегистрированных политических 

партий написали коллективное 
обращение в Центризбирком. 

Политики просили сообщить дату, 
когда будут назначены новые 

выборы в Палату представителей.
«С момента начала работы VII сезона 

Палаты представителей Национального 
Собрания Республики Беларусь умерли два 
депутата: Писаник Леонид Федорович 
(Полесский округ №43, умер 05.10.2020) 
и Лавриненко Игорь Владимирович 
(Березинский округ №61, умер 14.05.2021), 
– написали председатели Белорусской 
партии «Зеленые», Белорусской соци-
ал-демократической партии (Грамада) и 
Белорусской партии левых «Справедливый 
мир» в своем коллективном обращении в 
Центризбирком. – Таким образом, изби-
ратели в округах №43 и №61 остались без 
своих представителей в нижней палате 
белорусского парламента».

И действительно, почему не назначают 
новые выборы в данных округах?

Вот какой ответ на днях полу-
чил председатель Белорусской партии 
«Зеленые» Дмитрий Кучук от секретаря 
Центризбиркома Елены Дмухайло:

«Часть первая статьи 88 Избирательного 
кодекса Республики Беларусь, на которую Вы 
ссылаетесь в обращении, не содержит слов 
«должны быть проведены», а только указы-
вает на государственный орган, который 
правомочен назначать новые выборы в слу-
чае выбытия депутата и на временные рам-
ки такой избирательной кампании. Ранее 
выборы депутатов вместо выбывших про-
водились одновременно с другими выборами, 
что обусловлено отсутствием бюджетного 
финансирования на эти цели в другое время.

Также отмечаем, что парламент явля-
ется общенациональным представитель-
ным органом, и граждане для реализации сво-
их интересов вправе обращаться непосред-
ственно в Палату представителей, любую 
комиссию Палаты и к любому депутату».

«На силовиков деньги есть, а на новые 
выборы – нет, – комментирует Дмитрий 
Кучук. – И это при том, что в этом году 
в бюджет заложено финансирование мест-
ных выборов».

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

  Васіль ЗУЁНАК

Заклінаю:  
гэта – не аддай!
Будзь заўсёды, як Радзіма, добры,
Будзь ласкавы, як яе трава,
Будзь высокі, без памкненняў дробных,
Як над полем неба сінява,
Просты будзь, як калыханка маці,
Дбайны будзь, як сейбіт і ратай.
Нават калі ўсё на свеце страціў –
Заклінаю: гэта – не аддай!

«Мы бачым, што пайшоў рост 
захворванняў, – заявіла старшыня Савета 
Рэспублікі Наталля Качанава. – Гэта звя-
зана ў тым ліку і з ростам іншых сезонных 
захворванняў. І мы павінны быць да гэтага 
гатовы».

За два дні да нарады з удзелам Наталлі 
Качанавай і кіраўніцтва Міністэрства аховы 
здароўя на «Мінск-Арэне» хакейнае «Дынама» 
прымала казанскі «Ак Барс» і атрымала пер-
шую дамашнюю перамогу. На матчы, як свед-
чыць афіцыйная статыстыка, прысутнічалі 
7260 гледачоў, якіх клуб сардэчна запрасіў на 
трыбуны і ў далейшым. У мінулую суботу на 
матч з піцерскім СКА прыйшла рэкордная 
колькасць балельшчыкаў – каля 13 тысяч. 

13 верасня, за дзень да той жа нарады, 
Міністэрства спорту і турызму радасна 
адрапартавала, што «ў беларускай сталіцы 
прайшоў Мінскі паўмарафон, у забегах 
удзельнічалі 10 тысяч чалавек – як айчынныя 
аматары здаровага ладу жыцця і спартсме-
ны, так і госці з-за мяжы».

Арганізатары былі крыху засмучаны, што 
ў гэтым годзе з-за пандэміі давялося абме-
жаваць колькасць удзельнікаў, але і 10 тысяч 
нямала ў той час, калі спадарыня Качанава 
заклапочана «ростам захворванняў».

А Міністэрства аховы здароўя 13 верас-
ня падрыхтавала свой рапарт: «за мінулыя 
суткі ў Беларусі зафіксавана 1888 выпадкаў 
каранавіруса, памерлі 12 чалавек».

Добра, безумоўна, што спартыўныя 
чыноўнікі клапоцяцца пра «здаровы лад 
жыцця», але ці варта было праводзіць 
10-тысячны паўмарафон у такія няпро-
стыя часы? Ці ёсць гарантыя, што маса-

выя спаборніцтвы не ўплываюць на рост 
захворвання? Атрымліваецца, адны права-
куюць сітуацыю, а другія пасля хапаюцца за 
галаву, калі «ў краіну прыйшла новая хваля 
каранавіруса». Навошта?

Зрэшты, і самі спартсмены ды трэ-
неры становяцца ахвярамі віруса. 
Напрыклад, дзяржаўны трэнер па біятлоне 
Юрый Альберс паведаміў, што некалькі 
біятланістаў асноўнага складу зборнай 
Беларусі атрымалі станоўчы вынік тэста на 
каранавірус пасля вяртання з Антхольца, 
дзе каманда праходзіла перадсезонны збор. 
Цяпер і тыя, хто падхапіў вірус, і тыя, 
каго ён мінуў, вымушаны знаходзіцца на 
самаізаляцыі. Яны прапусцілі чэмпіянат 
Беларусі, які праходзіў у Раўбічах.

Галоўны трэнер барысаўскага БАТЭ Віталь 
Жукоўскі таксама шчыра прызнаўся, што зрабіў 
тэст, які даў станоўчы вынік на COVID-19.

«Потым пайшлі здаваць тэсты і трэ-
неры, і футбалісты, – распавёў трэнер. – І 
ўсім пачало паказваць, што ў іх таксама 
станоўчы тэст.

Так, я перахварэў на каранавірус, і ўсе хлоп-
цы ў нас перахварэлі. Дзякуй Богу, што на дад-
зеным этапе ва ўсіх адмоўныя вынікі тэста».

Зразумела, што цалкам ізалявацца ў 
нейкім вакууме спартсменам ці каму б то 
ні было не ўдасца, але асабіста я не разумею 
ні тых, хто бярэ ўдзел у такіх мерапрыем-
ствах, як Мінскі паўмарафон, ні тых, хто іх 
арганізоўвае.

Самі ствараем для сябе праблемы, якія 
затым гераічна пераадольваем. І гэта пры 
лепшым раскладзе…

Алесь СІВЫ.

ПОЛИТКУХНя
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– Спадар Яўген, пяцьдзясят з гакам 
гадоў непарушнага сяброўства – гэта, 
пагадзіцеся, рэдка бывае. А дзе і калі вы 
пазнаёміліся?

– У 1950 годзе ў піянерскім лагеры 
«Будаўнік» у вёсцы Воўчкавічы пад Мінскам. 
Там мы з Нілам працавалі піянерважатымі, 
як і нашы падапечныя, насілі чырвоныя 
гальштукі. Ён ужо тады вылучаўся сярод 
нас не толькі сваёй высокай постаццю і рас-
кошнай чупрынай, але і прыцягальнай энер-
гетыкай, рэдкай на той час інтэлігентнасцю. 
Я ведаў, што Ніл вучыўся ў педвучылішчы, 
але не падазраваў, што піша вершы, ён не 
прызнаваўся. А выявілася гэта так. У нас 
у лагеры быў выкладчык фізкультуры, які 
дужа ўлягаў за дзяўчатамі. Меў ён магутны 
целасклад, важыў, відаць, больш за цэнтнер, 
і мы яго за гэта звалі Бомам (мядзведзем). 
І вось неяк вечарам сядзім, размаўляем, а 
з недалёкіх кустоў выходзяць выкладчык 
з кухаркай, якая была вядомая вольнымі 
паводзінамі. Ніл тут жа выдаў экспромт: «Раз 
сядзелі мы на ганку, / гаварылі пра каханку, / 
раптам бачым – лезе Бома, / як мядзведзь 
той з буралома». Я кажу: «Ніл, дык ты ж 
паэт!» І ён прызнаўся, што піша.

– Вы па прафесіі тэхнар, інжынер 
абутковай прамысловасці. Што вас 
аб’ядноўвала?

– У нас была нейкая ўзаемная цяга 
адзін да аднаго. Да таго ж у яго жонка Ніна 
Іванаўна, і ў мяне таксама Ніна Іванаўна...

– Ніколі не пераблыталі?
– Не, што вы! Ніл адналюб, і я адна-

люб. Ён сваю жонку шчыра любіў і паважаў. 
Калі Ніна Іванаўна памерла, ён сабраў усе яе 
рукапісы мовазнаўчыя і выдаў. А яшчэ Ніл 
вельмі любіў слухаць мой гармонік, калі я 
беларускія песні спяваў (у маім рэпертуа-
ры іх больш за сотню, часам і мелодыі сам 
прыдумваю). Хоць я самавучка. Мне мама 
мая пасля вайны на апошнія грошы купіла 
гармонік. А потым новы і вельмі файны 
атрымаў у падарунак ад дырэктара Тульскай 
абутковай фабрыкі, калі я ўзначальваў 
Мінскае канструктарскае бюро скургаланта-
рэйнай прамысловасці. Фактычна гэта быў 
інстытут саюзнай падпарадкаванасці са 150 
супрацоўнікамі. Тады я нават быў узнага-
роджаны ордэнам «Знак Пашаны».

– На працы думалі пра чаравікі, а дома 
– пра песні?

– Так, мяне ўсё жыццё цягнула да песні, 
да паэзіі. Неяк у свой інстытут я запрасіў 

Ніла. Колькі было тады прачытана вершаў, 
напісана аўтографаў на ягоных кнігах! 
Дарэчы, у сваёй бібліятэцы я маю ўсе кнігі 
Гілевіча. Роўна 100 з іх з аўтографамі. 
Часам перачытваю і дзіўлюся – ён ні разу 
не паўтарыўся! Ёсць і вершаваныя надпісы. 
Напрыклад: «Яўген Дзянісавіч Стасевіч / не 
з тых, хто любіць серабро, / а з тых, хто 
ў душах бліжніх сеюць / пяшчоту, ласку і 
дабро. /Тады я быў бы салапякам, / калі б у 
дзень народзін твой / не выпіў чарку з добрым 
гакам, / каб Бог сто год быў над табой!»

– Шыкоўны аўтограф! Цяпер я  
разумею, чаму вы ўсе гілевічаўскія дарчыя 
надпісы сабралі і выдалі асобнай кніжкай. 
Але самая вядомая ваша кніга – «Хто ты, 
Вядзьмак-Лысагорскі?». Прызнайцеся, вы 
напісалі яе з падказкі Гілевіча?

– Нічога ён мне не падказваў. Ён і мне 
не прызнаваўся, што Вядзьмак – гэта ён. 
Я аддаў гэтай тэме чатыры гады жыцця, 
надрукаваў з дзясятак артыкулаў у розных 
выданнях. Каго толькі крытыкі ні залічвалі ў 
аўтары знакамітага «Сказа пра Лысую Гару»! 
І Рыгора Барадуліна, і Анатоля Вялюгіна, 
і Міколу Аўрамчыка, і Петруся Макаля, і 
Анатоля Астрэйку… І толькі мы з нябож-
чыкам Янусем Мальцам настойвалі, што 
Вядзьмак-Лысагорскі – гэта Гілевіч.

– Як вы лічыце, чаму ён так доўга не 
прызнаваўся?

– Я не аднойчы падгаворваў Ніла да гэта-
га. І бачыў, што яму хацелася… Але жон-
ка, Ніна Іванаўна, была рашуча супраць. 
Казала: «Тады цябе проста жыўцом з’ядуць!» 
І праўда, у паэме шмат хто пададзены не з 
лепшага боку. А для мяне было відавочна, 
што ў рамана ў вершах «Родныя дзеці» і 
паэмы «Сказ пры Лысую Гару» аўтар адзін. 
А Гілевіч, помню, кажа: «А ты дакажы». 
Што ж, я чалавек упарты, у жыцці за што 
ні браўся, усё даводзіў да канца. Патраціў 
чатыры гады і даказаў. А праз год, у 2003 
годзе, Ніл на старонках «Народнай Волі» 
расставіў усе кропкі над «і». Але ж і тут сёй-
той захацеў прымазацца…

– Вы маеце на ўвазе Міколу Аўрамчыка? 
Лічыце, што ён не меў ніякага дачынення?

– Так, яго. Бо ён і пасля прызнання 
Гілевіча працягваў выказваць прэтэнзіі на 
аўтарства «Сказа…». Ну, якое дачыненне… 
Ён пастаўляў Нілу факты з Лысай Гары: 
як там пісьменнікі будаваліся, чым свае 
соткі ўгнойвалі. А яшчэ – друкаваў паэму 
на сваёй машынцы, размнажаў і дасылаў па 

розных адрасах. Вось і ўсё. 
Але чамусьці лічыў сябе 
суаўтарам і нават Максіму 
Танку пра гэта гаварыў. Але 
прысвоіць чужы твор – як 
адабраць у кагосьці кавалак 
хлеба.

– Ну, на кавалак хле-
ба ў Беларусі ўжо даўно 
літаратурай не заробіш. 
Наадварот беларускім 
пісьменнікам даводзіцца 
выдавацца за ўласныя 
сродкі. Вось і Ніл Гілевіч 
збор твораў у 23 тамах 
выдаў за сваю пенсію. 
Дарэчы, там на адным 
з тамоў – падзяка вам за 
дапамогу.

– Калі выйшлі першыя 
два тамы, і я пабачыў, у 
якое становішча пастаўлены 
народны паэт (а пенсія ў яго 
была зусім невялікая), то 
вырашыў дапамагчы. Ну, у 
мяне нейкая капейчына ў запасе была – з 
атрыманых ад немцаў марак.

– Вы ездзілі на заробкі ў Германію?
– Не, я атрымаў тыя маркі як былы вязень 

фашысцкіх лагераў. Справа ў тым, што ў 1943 
годзе ўсіх мужчын вёскі Шчадроўшчына 
колішняга Заслаўскага раёна (у тым ліку і 
мяне з бацькам) немцы вывезлі ў Германію. 
Мне тады было ўсяго 13 гадоў, падлетак. 
Спачатку мы былі ў канцлагеры Гросрозен. 
Напакутаваліся там!.. Відаць, я і пражыў 
амаль 91 год, бо ў маладосці перажыў 
цяжкасці вялікія, прайшоў загартоўку. З 
канцлагера нас завезлі ў горад Заген, на 
нямецкую біржу працы. І там прадалі за 
грошы.

– Як рабоў у сярэднявеччы?
– Як рабоў. Мяне за 300 марак купіў 

адзін даволі багаты баўэр, па-савецку яго 
можна было б назваць кулаком. У яго на 
гаспадарцы працавалі дзве полькі, француз, 
украінец ну і я. Горш за усіх баўэр ставіўся 
да мяне. Я вечна быў галодны. Калі нейкі суп 
заставаўся ў каструлі, то мне казалі аднесці 
сабаку. А я выйду, дап’ю той суп і кажу саба-
ку: прабач, але я таксама галодны... Баўэр 
быў дэмабілізаваным афіцэрам, параненым 
на Усходнім фронце. І казаў мне ў вочы, 
што «калі прыйдуць рускія, то заб’юць мяне, 
але спачатку я заб’ю цябе». Божа ты мой!.. Я 

чакаў свабоды і – чакаў сваёй смерці. Урэшце 
нас вызвалілі савецкія войскі, гаспадар уцёк, 
не паспеўшы ажыццявіць сваю пагрозу.

– Вось якім чынам былі заслужаны тыя 
маркі. А хіба яны не прыдаліся б вашай 
сям’і?

– Прыдаліся б і сям’і, але я вырашыў 
аддаць іх Гілевічу. Мы склаліся з сябрам 
Аляксандрам Барсуковым і цалкам заплацілі 
за выданне трэцяга тома. А рэшту марак 
я патраціў на Нілаў партрэт, які ён не мог 
выкупіць у мастака.

– Партрэт, які вісіць у вас на сцяне?
– Гэта фотакопія. Арыгінал у Гілевічавай 

кватэры. А было так. Неяк Ніл у размо-
ве прызнаўся, што мастак Міхаіл Моўчан 
напісаў яго партрэт. Ён яму падабаецца, 
але няма за што выкупіць… Пайшоў я да 
таго мастака ў майстэрню, а там цэлая гале-
рэя партрэтаў – і Васіль Быкаў, і Максім 
Танк, і Сяргей Грахоўскі, і Іван Чыгрынаў… 
Партрэтаў дваццаць стаіць, і ніхто не забірае 
– таксама грошай няма. Моўчан пытаецца: 
«Хто вас цікавіць?» – «Гілевіч». – «А кім вы 
яму будзеце?» – «Сябрам». – «О, вы першы 
сябра, які зацікавіўся. Я для вас скідку зра-
блю. Забірайце за 200 долараў».

– А які на той час у вас заробак быў?
– Я тады ўжо быў на пенсіі, атрымліваў 

долараў дваццаць-трыццаць. Купіў я той 

партрэт, прынёс да Гілевіча, паставілі мы 
яго на крэсла, глядзім і любуемся. Зайшла і 
паэтава жонка, паглядзела на мяне і кажа: 
«Божачка, няўжо яшчэ ёсць на свеце такія 
людзі?!» Нават у шчаку мяне пацалавала. 
І Ніл потым прызнаўся, што той партрэт 
– найлепшы падарунак, які ён атрымаў у 
жыцці.

– Аднойчы мне пашчасціла апынуцца 
ў застоллі, дзе былі Янка Брыль з Нілам 
Гілевічам. Як яны спявалі дуэтам! А 
калі вы на гармоніку ігралі, напрыклад, 
«Вы шуміце, бярозы», Ніл Сымонавіч 
падпяваў?

– Не, ён свае песні не спяваў, толькі 
народныя. І жонка яму падпявала, такса-
ма галасістая была. І сёння помню, як яна 
заводзіць (спявае): «Ой, аралі хлопцы ніву, / 
паламалі ярмо. / Хадзіў хлопец да дзяўчыны, 
/ толькі хадзіў дармо…» А калі я пачынаў 
«Вы шуміце…», «Я хаджу закаханы ў твае 
краявіды» ці «Студэнтачку», Ніл замаўкаў 
і толькі слухаў. А сустракаліся мы часта, 
бывала, па некалькі разоў на тыдзень. І нам 
заўсёды было весела і цікава.

– У вас на сцяне толькі два партрэты – 
Пушкіна і Гілевіча. Вы іх поруч ставіце?

– Вы ведаеце – стаўлю! Ніл Гілевіч для 
мяне паэт такога ж маштабу, як і Пушкін. І 
нават большы, паколькі ён свой, беларускі. 
Таму я іх разам і павесіў. Гілевіч – з’ява 
незвычайная, дагэтуль па заслугах не ацэне-
ная. Яму па жыцці больш зайздросцілі, чым 
аддавалі належнае. Ён жа не толькі паэт, але 
і драматург, фалькларыст, эсэіст, празаік, 
літаратуразнаўца, сатырык, перакладчык. 
Няма такой славянскай літаратуры, якою 
б ён не цікавіўся, не перакладаў. Адных 
балгарскіх паэтаў – цэлы том атрымаўся. 
Ніхто з беларускіх паэтаў столькі не зрабіў у 
міжнародным маштабе, як Ніл.

– Гады два таму «Народная Воля» па 
вашай ініцыятыве друкавала адкры-
ты ліст дзеячаў беларускай культуры да 
мінскіх улад з прапановай ушанаваць 
памяць Ніла Гілевіча. У адказ – нуль увагі. 
Вы маеце надзею ўсё ж пабачыць у Мінску 
вуліцу Ніла Гілевіча?

– Пакуль жыву – спадзяюся. Ну хоць бы 
мемарыяльную дошку хай бы павесілі на доме, 
дзе ён жыў: вуліца Маркса, 36. Ну слухайце, 
усе народныя пісьменнікі маюць па вуліцы 
– і Пімен Панчанка, і Янка Брыль, і Максім 
Танк… А ў Гілевіча ні вуліцы, ні дошкі. Так 
нельга. Я перакананы, што з цягам часу ўсё 
з’явіцца, але, думаю, не пры гэтай уладзе. 
Яна замоўчвала Гілевіча пры жыцці, працяг-
вае замоўчваць і цяпер. А я дзякую Богу за 
тое, што ён узнагародзіў мяне такім сябрам – 
таленавітым і сардэчным – на ўсё жыццё.

Міхась СКОБЛА.

«Ніл Гілевіч надпісаў  
мне 100 сваіх кніг  

і ні разу не паўтарыўся!»
30 верасня спаўняецца 90 гадоў з дня нараджэння Ніла Сымонавіча Гілевіча – выдатнага паэта, перакладчыка, фалькларыста, дзяржаўнага і 

грамадскага дзеяча, шматгадовага аўтара «Народнай Волі». Так сталася, што каляндар пад гэтай датай адзначае яшчэ і Міжнародны дзень сэрца. 
Супадзенне, як падаецца, невыпадковае. «Так, ён меў вялікае беларускае сэрца», – пагадзіўся са мной кандыдат эканамічных навук  

Яўген СТАСЕВІЧ, які больш за паўвека сябраваў з народным паэтам і пагадзіўся сёе-тое цікавае прыгадаць.

Сябры – Ніл Гілевіч і Яўген Стасевіч.

«Вы шуміце, шуміце 
нада мною, бярозы».

Той самы 
партрэт 
мастака 
М.Моўчана.
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ПА-ЗА ГУЛЬН Й

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖАВАНКА

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.
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К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02 0 106 ад 0.04.2004. 22001 , Мінск, пр т Незалежнасці, 79 1. Падпiса
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцы  220030 М нск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная  тэл. факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-0 .
.  

. - .  

ШАХМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШЫХ  ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

УТБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі ыгора Барад ліна.
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МАЗАІКА

Ізноў гульня…
эмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №9 106 ад 0.04.2004.  Пр т Незалежнасці, 79 1, 22001 , г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ ДУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л П К

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у  3- 2.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае Дынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫ .
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІяНЕРЫ

ЧАСТНАя ЖИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМ  гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ЦІКАВА

ПОЛЕЗНО ЗНАТЬ ГРОМКОЕ ДЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги из яли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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ЭКСКЛЮЗИВ

– Александр, казалось, что до посадки вы 
были буквально в одном шаге от женитьбы…

– Мы с моей любимой женщиной, как мне 
кажется, разделяем мнение, что в формальном 
узаконивании отношений нет ничего обще-
го с чувствами либо с обязательствами друг 
перед другом. Поэтому вопрос, идти ли в загс 
и ставить ли штамп, на тот момент не стоял и 
не был принципиально важным для нас обоих. 
Как, собственно, и сейчас.

С другой стороны, наверное, у нас есть обо-
юдное желание, что если такой момент насту-
пит, то хотелось бы, чтобы это была не совет-
ская тетя с начесом на фоне государствен-
ных флага и герба, объявляющая нас мужем 
и женой, а какая-нибудь маленькая церковь в 
небольшом итальянском городке с абсолютным 
отсутствием прессы и официоза. Это всё-таки 
очень интимный внутренний процесс.

– Некоторые заключают браки за решет-
кой, потому что иначе нет возможности 
видеться. Если не секрет, почему вы не реши-
лись на такой шаг? Или Александра всё-таки 
могла навещать вас в колонии?

– Когда я был в следственном изоляторе, 
сотрудники КГБ разрешили нам увидеться. 
Через стекло. На Володарке во время суда судья 
вообще не поддерживала идею свиданий, а в 
колонию в качестве исключения Александру 
один раз допустили на краткосрочное свида-
ние «для поддержания социальных связей». Это 
была не наша личная, а коллективная встреча. 
У нас не было долгосрочных свиданий вообще. 
Наверное, мы в этом что-то потеряли. Но мы 
оба точно не хотели, чтобы регистрация брака 
происходила в колонии со всей этой тюремной 
атрибутикой. Я понимал, что при самом худ-
шем раскладе мы не увидимся минимум три 
года, и мы решили, что сможем пережить это 
время и без этой вынужденной формальной 
процедуры заключения брака.

– Расскажите, как прошла ваша первая 
встреча с Александрой на свободе? Какой 
была ваша самая сильная эмоция?

– Вы знаете, я вообще себя не помню. 
Потому что это был такой безусловный эмо-
циональный взрыв, который можно сравнить с 
ощущением бесконечного опьянения счастьем. 
И про эти первые минуты – я не помню почти 
ничего. Это такой огромный позитивный шок, 
который трудно с чем-то сравнить.

Конечно, встреча прошла эмоционально, 
с очень большим выплеском всего того, что 
накопилось за эти годы.

– Как изменила тюрьма ваш взгляд на 
любовь и отношения? Может, вы что-то 
поняли про себя и про Александру, что для 
вас самого стало открытием?

– Я наблюдал поведение разных женщин в 
отношении мужей, находящихся за решеткой. 
В том числе и оформивших формальный брак 
в колонии.

Конечно, колония – это большое испытание 
на прочность. И то, как вела себя Александра, 
меня просто ошеломило. Она сделала всё, что-
бы мне там было хорошо.

Я не люблю слово «любовь». Дело в том, 
что за ним так много всего скрывается… И 
гормональная буря в 16–17 лет, и шекспиров-
ские истории, и что-то совершенно иное, что 
возникает у людей в более взрослом возрасте, 
и то, что скрепляет великолепные 80-летние 
пары. «Любовь» – очень многозначное слово. 
И поэтому, на мой взгляд, порой теряет свой 
смысл. Но Александра меня, конечно, поразила 

и покорила своим поведением в этот период.
– В одном из своих писем из тюрьмы вы 

написали: «В жизни мужчины должны быть 
дело, дети и женщина»…

– Кажется, там было что-то еще, но не 
суть. Я по-прежнему так считаю. Без всех этих 
составляющих мужчина не полноценен.

– Совсем недавно узнала, что у вас, оказы-
вается, двое взрослых детей…

– Да, это так. Я бесконечно горжусь свои-
ми взрослыми дочерьми, которые тоже прият-
но удивили меня в этот период. Я, кстати, уже 
даже дедушка – внучке пять с половиной лет. 
Последний раз до колонии я видел ее, когда 
она еще ползала.

– В «Фейсбуке», объясняя свой отъезд, вы 
написали, что свобода для вас важнее денег и 
секса. А какой якорь мог бы вас заземлить в 
Беларуси?

– Сложный вопрос… Наверное, это могло 
бы быть связано только с тяжелой болезнью 
близкого человека.

– Как родители отнеслись к вашему отъез-
ду? Мама плакала?

– Слава Богу, я взрослый человек и дав-
но живу своей самостоятельной жизнью. 
Родители поддерживают меня. Они заведомо 
мне доверяют. Конечно, грустили по этому 
поводу. Мы все обрыдались в момент расста-
вания. Но они поддерживают меня априори. В 
этом мне сильно повезло.

– Знаю, что отец все эти годы очень пере-
живал за вас…

– Ему было трудно, и, конечно, он большой 
молодец.

– Вообще, вы долго принимали решение: 
уехать или остаться?

– Я думал об этом еще в колонии. Анализируя 
всё произошедшее со мной и со страной, было 
очень просто сделать выбор. Находиться в 
Беларуси и засунуть свое достоинство куда-то 
далеко… Наверное, я очень быстро стал бы 
алкоголиком или умер от какой-то тяжелой 
болезни.

– Получали вы предложения о трудоу-
стройстве в Беларуси?

– Серьезных – нет. Те предложения, кото-
рые я мог бы рассмотреть, всё-таки требовали 
какого-то юридического статуса, а мне законо-
дательством запрещено занимать руководящие 
посты. Заниматься партизанщиной и вынуж-
дать людей нарушать закон я не хочу.

Много товарищей, в том числе предпри-
нимателей, меня поддерживали. Но они пони-
мают, что какое-либо сотрудничество со мной 
может быть и для них опасным.

– Сегодня из Беларуси уезжают в том чис-
ле и лучшие специалисты во всех сферах. Как 
думаете, какое будущее при таком количестве 
эмигрантов ждет нашу страну? Ведь вернутся 
не все, и вы это прекрасно понимаете.

– Не думаю, что будущее страны зависит от 
того, что уехало немало творческих, грамотных 
людей. Не побоюсь сказать, что уехала потен-
циальная элита страны.

Но вопрос в самой философии, существу-
ющей в стране. Если философия изменится, то 
культурный слой вновь нарастет – за пять, за 
десять лет. И, если философия будет другой, не 
будет этих писателей, экономистов и предпри-

нимателей – появятся другие. Если всё оста-
нется, как есть, наличие элиты внутри страны 
ровным счетом ничего не даст для ее развития, 
потому что она просто не сможет самореали-
зоваться. Так что это не вопрос уехавших, а 
вопрос философии.

– В одном из своих интервью вы сказа-
ли, что самым главным в первые дни после 
освобождения «было обнять близких, пого-
ворить, поплакать вместе с ними». В тюрьме 
вас часто пробивало на эмоции?

– Регулярно. И обычно это было связано 
с получением каких-то писем и гордостью за 
моих близких.

Я провел за решеткой четыре года и семь 
месяцев, не потеряв никого из близких. Это 
самое главное. Большое счастье, что и родите-
ли, и дети хорошо себя чувствуют.

– Помните тот день, когда вас арестовали? 
Думали ли вы тогда, что придется распро-
щаться со свободой на столько лет? Или каза-
лось, что всё еще можно решить по какому-то 
звонку, щелчку, просьбе?

– Я не думал, что всё можно решить по 
звонку. Конечно, изначально мне казались 
бредом сами обвинения. В какой-то момент 
была иллюзия, что еще можно отмотать назад, 
по-человечески объясниться – и всё на этом 
закончится. Или хотя бы обойдется мини-
мальными последствиями, и можно будет 
двигаться дальше. Но потом это ощущение 
прошло, когда в вечерних новостях прозвуча-
ла официальная точка зрения на то, что слу-
чилось. Выпуск этих новостей крутили неод-
нократно, по всем каналам. Это была край-
няя точка, тогда я понял, что могу остаться 
за решеткой лет на двадцать – я тогда слабо 
понимал, что к чему. Сознание не могло с 
этим примириться и рисовало самые разные 
картины… Эти дни были самыми тяжелыми… 
А потом становилось всё лучше и лучше.

– Вам предлагали компенсировать ущерб 
в десятикратном или стократном размере, 
чтобы, не доводя дело до суда, выйти на сво-
боду?

– Нет. После выступления по телевизору 
первого лица государства уже ничего подобно-
го не было. А сама сумма стала известна только 
через месяц после начала суда. Соответственно, 
не было никаких шансов что-либо компенси-
ровать. Я понимаю, что трудно осознать этот 
факт, но в течение года я сидел вообще без 
каких-либо цифр.

– Вы по-прежнему остались должны госу-
дарству…

– С точки зрения государства я должен 
немало, сумма измеряется в миллионах рублей.

– Вы были довольно известным бизнесме-
ном. Сколько денег вы потеряли?

– Если бы мы с вами рассуждали об этом 
всерьез, то должны были бы сказать, что, допу-
стим, на 25 января бизнес, в котором участво-
вал Кнырович как учредитель, стоил столько-
то. Эта сумма не бесконечно великая, но точно 
исчисляется в миллионах долларов. На данный 
момент я потерял почти всё и еще остался дол-
жен. Но заниматься такими подсчетами – дело 
бесполезное. Конечно, когда человек живет 
просто своей жизнью, работает, у него есть в 
банке 20.000 долларов и у него их забрали – это 
что-то ощутимое. А в жизни предпринимате-
ля, которому принадлежит предприятие, нет 
ощущения, что ты владеешь какой-то суммой. 
Думаю, Роман Абрамович тоже не каждый день 
перечитывает «Форбс» и смотрит, насколько, 
по оценке экспертов, изменилось его состояние.

– На какие средства вы сегодня живете?
– Когда человек выходит из тюрьмы, у него 

ничего нет. И близкие скидываются, чтобы ему 
в первое время было, на что купить еду и одеж-
ду. Это такая традиция. Мои друзья, слава Богу, 
поступили точно так же. Спасибо им за это!

Ну и у меня уже есть рабочий контракт. 
Буду работать и зарабатывать деньги.

– В одном из недавних интервью вы сказа-
ли: «Больше никакого бизнеса!» Это серьезно? 
Вы сможете работать, грубо говоря, на дядю?

– Когда я это говорил, то имел в виду, что 
сейчас у меня нет никакого бизнеса в Беларуси. 
Но это не значит, что у меня нет планов им 
заниматься. Безусловно, я планирую.

– Что тюрьма изменила в вашем характере?
– Мне кажется, у меня появилось ощущение 

конечности жизни, что все мы смертны…
Мне уже 48 лет. И я понимаю, что с точки 

зрения каких-то серьезных проектов времени у 
меня осталось мало…

– Но вам всего 48!
– Да, но для того, чтобы быть счастливым, 

человек после 65–70 лет должен заниматься 
преподаванием и передачей уже накопленных 

знаний, а не активным участием в предприни-
мательской деятельности. Жить-то я собираюсь 
лет до 95, но в жизни есть разные периоды…

– Вы сказали про ощущение конечности 
жизни. Многие сталкиваются с ним, тяжело 
болея коронавирусом…

– Думаю, я переболел ковидом в апреле 
прошлого года. Три дня мне было очень плохо, 
потом несколько месяцев я отходил, но, слава 
Богу, всё закончилось.

– В «Витьбе» у вас появились друзья?
– Конечно! Есть человек пять, с которыми 

я хотел бы сохранить общение на всю жизнь. 
Говорят, что во взрослом возрасте трудно заво-
дить друзей, но вот такие экстремальные усло-
вия подарили мне новых друзей, которыми я 
очень дорожу.

– В былые времена вы наверняка не раз 
пересекались с Александром Мошенским, 
Александром Шакутиным и другими извест-
ными бизнесменами. Как думаете, санкции 
разрушат их бизнес?

– Судя по той же России, уже есть доста-
точное количество инструментов, которые с 
небольшими потерями позволяют нивелиро-
вать влияние санкций.

Ну а вообще нужно смотреть на каждый 
случай отдельно. Не думаю, что эти предпри-
ниматели серьезно пострадают. Другое дело, 
что лично это, конечно, неприятно.

– Что вы думаете по поводу санкций в 
отношении конкретных бизнесменов? На ваш 
взгляд, здесь больше плюсов или минусов? 
Например, если, условно говоря, «Амкодор» 
прекратит свою работу, то работу потеряют 
тысячи человек…

– Вопрос в том, какая конечная цель этих 
санкций, приведут ли они к достижению 
результата, ради которого затевались. Какое-
то количество лет назад санкции привели к 
освобождению политзаключенных. Но сегодня 
совершенно другая ситуация и контекст.

Наносят ли санкции ущерб экономике 
Беларуси? Наносят.

Наносят ли они ущерб режиму? Да.
Наносят ли они ущерб белорусам? Конечно.
Это такой обоюдоострый инструмент, и 

очень трудно посчитать его конечную эффек-
тивность, сказать, чего тут больше – плюсов 
или минусов. Санкции – как сильный анти-
биотик, который вирус убивает, но и организм 
разрушает тоже.

Если бы у меня сегодня спросили, водить 
санкции или нет, я не смог бы ответить на этот 
вопрос. Но надо понимать, что у европейских 
политиков очень мало других инструментов 
воздействия…

– В мае 2015 года, выступая на одном из 
ток-шоу по БТ, вы предложили ликвидиро-
вать компанию «Белавиа» и пустить на ее 
место Ryanair, Wizz Air, EasyJet. Сейчас, когда 
небо для белорусов тотально закрыто, что вы 
думаете про «Белавиа»? Может, всё было не 
так уж и плохо?

– Для меня сейчас не было большой пробле-
мой доехать до Вильнюса и уже оттуда лететь 
туда, куда необходимо.

Для белорусов в первую очередь важна сто-
имость перелета, его доступность в разные точ-
ки. «Белавиа» этого предложить не могла. Мне 
хочется, чтобы была конкуренция – это выгод-
но прежде всего потребителям. Если рядом 
будут стоять Ryanair, Wizz Air, «Австрийские 
авиалинии» и другие авиакомпании, то у нас 
будет выбор: лететь в Рим за 30 евро или за 150. 
Поэтому я за то, чтобы белорусы могли выби-
рать. А если будет выбор, то «Белавиа», скорее 
всего, умрет.

Ну и, конечно, отдельный вопрос про сегод-
няшнюю ситуацию с закрытым небом. Но как 
еще реагировать, если страна занимается воз-
душным пиратством? Наверное, перед тем, как 
открывать небо, должны быть расставлены 
точки над «і»: предприняты меры по заглажи-
ванию этой ситуации и взяты какие-то обяза-
тельства на будущее. Пока белорусская власть 
в стадии непризнания фактов. Поэтому и небо 
закрыто.

– Александр, скажите, а чего вы сегодня 
боитесь? Какой ваш самый большой страх?

– Это очень серьезный вопрос. И я не могу 
на него ответить: поверхностно не хотел бы, а 
глубокий ответ будет слишком личным.

– Первое интервью вы дали уже после сво-
его отъезда. И звучало примерно так: «Теперь 
я могу говорить». А что вас сдерживало, ког-
да вы были еще в Беларуси? Полагаете, что за 
вами еще есть какой-то контроль?

– Не думаю, что за мной внимательно 
наблюдают, – сейчас главные объекты совер-
шенно другие. Но внимание к процессу моей 
отсидки было, значит, оно до сих пор сохра-
нилось и к моей персоне. Я не хотел никого 
провоцировать, потому что какая из моих фраз 
в интервью и как будет интерпретирована – 
никому не известно. Поэтому я сознательно 
принял для себя решение молчать, пока не уеду.

– Как обустроились на новом месте? И, 
кстати, в какой стране вы находитесь?

– Обустроился замечательно! Нахожусь 
пока в Варшаве, но это не конечная точка. Про 
конечную точку я и сам пока не скажу…

Марина КОКТЫШ.
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Александр КНЫРОВИЧ:

«Я не люблю слово 
   «любовь»…»

Я не спрашивала известного в прошлом 
бизнесмена Александра Кныровича 
о политике, экономке и тюремных буднях – 
он многое об этом уже рассказал в своих 
недавних интервью. Я задавала простые 
вопросы, во многом даже личные. 
О женитьбе и свиданиях в тюрьме, 
о родителях и друзьях, о свободе, которая 
важнее секса, и страхах, которые есть 
у каждого человека. И, несмотря на то, что 
Александр не обещал открыть все свои 

душевные тайны, получился такой 
откровенный разговор, в котором просто – 
о сложном.


